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RAZVOJ NAŠIH TOVARN
Dobro leto je  šele za nam i, odkar smo 

potem , ko so se delavci na re ferendum u 
odločili za in tegracijo , 30. sep tem bra 1969 
podpisali pogodbo o ustanovitv i Z druže
nega pod je tja  slovenske železarne Jesen i
ce, R avne in  Štore, pa v en d ar smo že z 
uspehi lahko zadovoljni. T ri b istvene p red 
nosti smo s tem  in tegracijsk im  posegom 
že dosegli.

1. Izvedli smo skoraj popolno speciali
zacijo proizvodnega program a

—  Jesenice so ostale proizvajalec plo
ščatega m ate ria la  te r  žice in  končnih iz
delkov iz tega vložka,

— R avne so proizvajalec valjanega, ko
vanega in  vlečenega paličastega jekla, je 
klene litine  in  končnih  izdelkov predvsem  
iz tega  vložnega m ateria la ,

— Š tore so odrejene za sivo in  nodu- 
larno  litino  te r  paličasto jeklo  specializi
ranega asortim en ta;

2. kot edina indu strijsk a  veja  na Slo
venskem  že razpolagam o s predlogom  
srednjeročnega razvojnega p rogram a za 
obdobje 1971— 1975,

3. postali smo osredn ja  o rganizirana 
proizvodna tvo rba  s sedežem  v  središču 
repub like celotne slovenske kovinsko p re 
delovalne industrije .

D elavski svet združenega pod je tja  je  
p rv i osnutek  srednjeročnega razvojnega 
p rogram a za naslednje petle tno  obdobje 
1971— 1975 že obravnaval 15. sep tem bra 
letos. Z atem  smo na podlagi pripom b in 
nasta lih  sprem em b izdelali predlog tega 
važnega usm erjevalnega  dokum enta, ki je  
bil že p redm et obravnave na seji poslov
nega odbora 12. novem bra letos. V času, 
ko to objavljam o, je predlog sredn jeroč
nega razvojnega p rogram a našega podje
tja  na sklepni obravnavi v tovarnah , 
21. decem bra 1970 pa ga bo sprejem al de-

IZ VSEBINE
Sklepi poslovnega odbora — Iz dejav
nosti sindikata — Z zasedanja delav
skega sveta — Glasovali smo proti sa
moprispevku — Sklepi odbora za sploš
ne zadeve — Ustvarjanje koroškega 
javnega mnenja — Elektrotehniško 
društvo na Ravnah — Zaostrena var
nostna disciplina v železarni — Sin
dikat in kultura v 1. 1971 — Samogo
vor o poslovnem bon-tonu — Strokov
na posvetovanja in raziskave — Kul

turna kronika — Športne vesti

lavski svet podjetja , ki bo im el svojo sejo 
ta k ra t na Jesenicah.

Obsežen je ta  dokum ent, zato ga ne m o
rem o v  celoti p rek  tovarn išk ih  glasil po
sredovati delavcem . Z ajem a obstoječe s ta 
nje, p redvideni obseg skupne in  blagovne 
proizvodnje po letih , ra s t realizacije, p ro 
izvodni program  in  njegovo tržno orien
tacijo, p redv idena investicijska v lagan ja  v 
osnovna in  o b ra tn a  sredstva, ren tab ilite to  
investiran ja , p reg led  po trebn ih  surovin, 
finančni načrt, p redvideno g ibanje do
hodka, osebnih dohodkov in  sredstev  za 
sklade.

Združeno pod je tje  slovenske železarne 
je  kot organizirana proizvodna tvorba

dolžno prispevati svoj delež pri n ap red 
nem  razvoju  celotne kovinsko p redeloval
ne in d u strije  na Slovenskem . Ta najm oč
nejša proizvodna dejavnost skupaj zapo
slu je  65.000 ljud i ali 27 odst. celotne in 
dustrije . Le z naprednim i posegi v lastn ih  
to v arn ah  naše podjetje  lahko učinkovito 
vpliva na celotno p re s tru k tu r ira n je  iz za
ostale na področje v rednejše  in perspek
tivnejše  proizvodnje. P rep ričan i smo, da 
predlog srednjeročnega razvojnega p ro 
gram a zajem a te  sestavine. Ta nam reč po
leg popolne specializacije predv ideva po
g lab ljan je  plem enitega proizvodnega p ro 
gram a te r  š irjen je  večstopenjske p rede la 
ve na področja, ki pom enijo o lajšan je  de
la in  povečanje obsega proizvodnje v ko
vinsko predelovaln ih  to v arn ah  ozirom a 
njihovo asortim ansko dopolnitev. V vseh 
tre h  to v a rn ah  združenega dela je  p red v i
dena re la tiv n a  ra s t kvalite tn ih  in  ž lah tn ih
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v rs t jekel, p rav  tako  pa tud i š irjen je  top
lo tne obdelave in  m ehanske predelave 
jekel.

O ddaljeno od surovinskih  baz naše pod
je tje  nim a p re tiran ih  am bicij na področju 
povečanja proizvodnje surovega jekla. Po 
tem  razvojnem  program u se za leto 1975 
predv ideva 800.000 1 surovega jekla, k ar 
p ro ti letošnjem u dosežku pom eni blizu 
30 odst. več. Vso to količino jek la  bo tre 
ba doseči na obstoječih proizvodnih pe
čeh, dodatno pa bo m on tirana  nova 4 0 1 
obločna e lek tro  peč v Š torah . Tudi na 
področju  proizvodnje surovega železa n i
so na ag rega tih  predvidene večje sp re
m embe. L eta  1975 naj bi ta  znašala
235.000 t, k a r je  17 odst. več od le tošnjega 
leta.

Večji p rem ik  pa je  na področju  goto
vega blaga. Tega naj bi dosegli 758.000 t, 
k a r je  p ro ti letošnjem u le tu  porast za več 
ko t 50 odst. T aka ra s t blagovne proizvod
n je bo m ožna le s predpostavko, da se bo 
združeno pod je tje  delno oskrbovalo s pol
izdelki.

S k u p a j

Poleg jek len ih  izdelkov n ačrt konstan t
no p redv ideva 20.000 1 Sam otnih izdelkov 
letno, od tega  za tržišče 3500 t.

Iz p reg leda  se vidi, da v novem  p e tle t
nem  razvo jnem  obdobju slovenske žele
zarne p redvidevajo  znižanje p roda je  iz
delkov I.-stopenjske predelave, ki bodo v 
deležu celotne blagovne proizvodnje padli 
od 73 na 51,5 odst., povišanje deleža II.- 
stopenjsko p rede lan ih  jeke l od 18 na 
34 odst. in  porast udeležbe končnih več
stopenjsko obdelan ih  jek len ih  izdelkov od 
9 na 14,5 odst.

Jasno  je, da se s p redvideno s tru k tu ra l
no sprem em bo proizvodnje in  s poveča
n jem  deleža ž lah tn ih  v rs t jekel še h itre jše  
od blagovne proizvodnje povečuje rea liza 
cija. Ta, p re raču n an a  na sedaj veljavne 
cene naših  izdelkov, p redvideva, da bo ob
seg p roda je  dom ačim  in  inozem skim  kup
cem od le tošn jih  1500 m ilij. din 1975. le ta  
porastel na 2651 m ilij. din ali 76,5 odst.

Za posam ezne železarne se le ta  1975
predvideva:

s u r o v o  ž e l e z o
— Jesenice 180.000 t
— Štore 55.000 t

Skupaj 235.000 t
s u r o v o  j e k l o

— Jesenice 520.000 t
—  R avne 200.000 t
—  Štore 80.000 t

Skupaj 800.000 t
b l a g o v n e  p r o i z v o d n j e

—  Jesenice 510.400 t
— Ravne 129.000 t
— Štore 162.100 t

Skupaj 801.500 1

Z bir blagovne proizvodnje posam eznih 
železarn  je  za 43.5001 v išji od blagovne 
proizvodnje pod je tja  zarad i no tran jega  
blagovnega prom eta.

Po posam eznih v rs tah  proizvodnje I.- 
stopenjske, II.-stopenjske in  večstopenj
ske predelave p rogram  predvideva:

S rednjeročni razvojn i p rogram  predv ide
va naslednjo  dinam iko ra s ti realizacije:

1971 1686 m ilij. din,
1972 1801 m ilij. din,
1973 1979 m ilij. din,
1974 2464 milij. din,
1975 2651 m ilij. din.

Po posam eznih železarnah  se bo v  p r i
m erjav i s prognozo le tošnjega le ta  rea li
zacija povišala: na Jesen icah  od 920 m ilij. 
na 1520 m ilij. d in  ali za 65 odst., na R av
n ah  od 440 m ilij. na 715 m ilij. d in  ali za 
60 odst. in  v  Š to rah  od 165 m ilij. na 
417 m ilij. din ali za 150 odst.

Od celotnih  količin n ač rt predvideva 
povečanje izvoza od 46.400 1, p redv idene
ga za leto 1971, na 73.200 t le ta  1975, k ar 
je  v s tru k tu r i slabih  10 odst. od celotne 
prodaje. C rna m eta lu rg ija  ni tipična iz
vozna industrijska  veja, zarad i d efic ita r
nosti tega m ateria la  na jugoslovanskem

tržišču  je prednostno nam enjena za oskr
bovanje dom ače kovinsko predelovalne in 
dustrije . S lovenske železarne im ajo pri 
tem  svoj poseben specifičen položaj bliži
ne zahodnih  m eja, k a r omogoča re lativno  
ugodno prodajo  zahodnoevropskim  d rža
vam . Posebno hvaležno je  južno področje 
Zvezne repub like  Nem čije, k je r  so se že 
do sedaj s svojim i dobrim i poslovnim i 
zvezam i u sid rale  vse tr i železarne, v le
tošn jem  le tu  pa je  b ila  tud i že sk len jena 
p rv a  skupna srednjeročna kupno p ro d a j
na pogodba.

Za dosego tak e  dinam ike povečevanja 
obsega proizvodnje so po trebne znatne in 
vesticijske naložbe v stro je  in  naprave. In 
vesticijsk i p rogram  predv ideva skupnih  
naložb v osnovna sredstva 764 m ilij. din 
in  v ob ra tn a  sredstva  469,3 m ilij. din, k ar 
skupno znese 1233,3 m ilij. din. Ce k  tem u 
prište jem o še v  srednjeročnem  razvojnem  
n ač rtu  p redvidena sredstva za skupna na
lagan ja  v ob jek te  za oskrbovanje s suro
vinam i in  vložkom, kot so koksarna, m e- 
ta lizacija  peletov, energetske naprave  in  
podobno, v višini 67 m ilij. din, dobimo 
1300 m ilij. din, ki p red stav lja jo  kom pleten 
obseg petle tnega  investiran ja  v osnovna in 
o b ra tn a  sredstva.

Večji del investic ijsk ih  naložb je  p red 
v iden  za kom pletiran je  že zgrajen ih  glav
n ih  proizvodnih agregatov, k a r naj bi 
omogočilo večjo ren tab ilnost, višjo rea li
zacijo, višje poprečne cene in  večjo donos
nost vseh to v arn  združenega dela. Z do
datn im i agregati za ta ljen je , p lastično p re 
delavo, toplotno obdelavo in  m ehansko 
obdelavo se bo povečal obseg proizvodnje 
v vseh tre h  železarnah. V naslednjem  p e t
le tnem  obdobju pa bodo končana tu d i in 
vesticijska dela, ki se vršijo  še po 47. n a 
tečaju  Jugoslovanske investicijske banke. 
G lavni zaostanek je  v  Š torah, k je r  bodo 
izvršena sklepna dela na novi va ljarn i, n a 
to pa dograjena topilnica s kon tinu irno  
napravo  za u livan je  gredic. S tem  postop
kom  naj bi Š tore  v  neprek in jenem  tehno
loškem  postopku od ta ljen ja  do v a ljan ja  
jek la  dosegle re la tivno  nizke proizvodne 
stroške in  ren tab ilno  proizvodnjo paličas- 
tega jekla. Na R avnah  je  ostala nedokon
čana izg radn ja  kovačnice, ki bo na začet
ku  naslednjega petle tnega obdobja dobila 
svojo p rvotno  načrtovano  obliko z vsem i 
predvidenim i ag regati in  žarilnim i pečmi. 
N ovost te  železarne bo uva jan je  p re tap lja - 
n ja  in  čiščenja visoko v redn ih  jeke l po 
e lek tro  žlindrinem  postopku.

O srednja  investic ija  srednjeročnega raz
vojnega program a na Jesenicah, k a r pa 
obenem  ve lja  tu d i za celo podjetje, je iz
g rad n ja  nove v a lja rn e  h ladno va ljane  plo
čevine. Za kom pletno izgradnjo  tega obra
ta  se p redvideva 442 m ilij. d in  naložb v 
osnovna sredstva, od tega pa je  zajeto 
v srednjeročnem  razvojnem  program u 
1971— 1975 370 m ilij. din. H ladna v a lja rn a  
na Jesen icah  pom eni nada ljevan je  proce
sa v a ljan ja  od toplo v a ljan ih  trak o v  do 
končno m etalu rško  predelane  pločevine. 
Proizvodni program  novega ob ra ta  je 
p redv iden  tak , da bo po specializirani plo
čevini za globoki v lek  zadovoljil sloven
ske potrošnike, na j večji poudarek  pa bo 
dan  leg iran im  nerjavn im  in e lek tro  kva
lite tam , k a r  se lepo v g ra ja  v kom pleten  
jugoslovanski program  hladno v a ljan e  plo
čevine Skopja, Sm edereva in  Jesenic.

1971 
blagovna 
proizvod
n ja  ton

%

1975 
blagovna 
proizvod

n ja  ton

%

surovo železo 30.000 16.000
toplo v a ljan i izdelki 340.400 332.900
kovano jeklo  —  odkovki 13.500 16.700
jek lena  litina 9.300 12.500
siva litina 26.000 33.100

1. izdelki I.-stopenjske predelave 419.200 73,0 411.200 51,5

vlečena žica 42.850 61.300
vlečeno luščeno, b rušeno  jeklo 26.250 30.600
h ladno  valjano  ploščato — trakov i 35.000 179.100

2. izdelki Il.-stopen jske predelave 104.100 18,0 271.000 34,0

hladno oblikovani profili 8.000 50.000
žični izdelki 12.000 15.000
elek trode 14.500 20.000
vzm eti 7.500 11.000
obdelani valji 3.200 8.000
m ehansko obdelani izdelki 8.550 11.800

3. izdelki večstopenjske predelave 53.750 9,0 115.800 14,5

577.050 100,0 798.000 100,0
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Za posam ezne organizacije združenega dela investicijski p rogram  predvideva:
v 000 din

za za
osnovna ob ra tna  Skupaj
sredstva sredstva

JESEN ICE 531.943 247.193 779.136
RAVNE 143.100 127.278 270.378
STORE 88.950 94.837 183.787
Skupaj 763.993 469.308 1,233.301

Iz navedenega že vsakdo lahko h itro  
sklepa, da bo najtež ji problem  sredn je 
ročnega razvojnega program a, k je  dobiti 
tako obsežna sredstva za realizacijo zasno
vane razširitve , m odernizacije in  dopolni
tve sredstev  za delo in  pogojev za proiz
vodnjo na Jesenicah, R avnah  in  v Štorah. 
Ž elezarne sam e pod sedanjim i pogoji ni
so sposobne zbrati take  lastne  udeležbe, 
da bi p ri bankah  in  m ednarodnih  p a r tn e r
jih  lahko dobile p rim eren  dolgoročni k re 
dit. Obveznosti po dosedanjem  in v estira 
n ju  so v vseh tre h  organizacijah  združe
nega dela take, da brez dodatnega inve
s tiran ja  niso sposobne n iti tekoče pokri
va ti anu ite t.

A naliza g ibanja proizvodnje brez p red 
videnega dopolnjevanja in  m odernizacije 
proizvodnih sredstev  kaže, da bi v zdru 
ženem  p od je tju  z idealnim i pogoji proiz
vodnje 1971. in  1972. le ta  še pokrivali vse 
nastale  poslovne stroške, osebne dohodke 
te r  k red itne  obveznosti in  p ri tem  im eli 
2 oz. 5,7 mili j. din presežka sredstev. Ze 
naslednje, 1973. leto bi presežek padel na 
1,6 m ilij. din, 1974. le ta  pa bi nasta l p ri
m an jk lja j 18 milij. din, ki bi tud i še 1975. 
le ta  znašal skoraj 4 m ilijone din. Podobna 
slika je tud i v posam eznih železarnah. Na 
Jesen icah  bi nasta l p rim an jk lja j le ta  1975, 
na R avnah  bi se pojavil že le ta  1973 in 
1974, v Š to rah  pa že 1973. le ta  ne bi bilo 
možno pokrivati norm alne dinam ike povi
ševanja  osebnih dohodkov. Iz tega sledi, 
da so k red itne  o lajšave na posojila po 
47. na tečaju  pogoj obstanka in  razvoja slo
venskih železarn, dosegljive pa izključno 
le v republik i.

D em ontaža zveznih skladov in  drugih, 
na ravn i federacije  koncen triran ih  sred 
stev, dosega tak  obseg, da tud i sk rb  za 
bazično industrijo  m orajo prevzeti rep u b 
like. P ri tem  se tud i S lovenija ne bo sm e
la in  mogla d istancirati. Zadosti ima 
Združeno pod je tje  slovenske železarne a r 
gum entov, da upravičeno zahteva odstra
nitev  najtež je  ovire pri realizaciji sredn je 
ročnega razvojnega program a. Dokazali 
smo, da so železarne Jesenice, R avne in 
Š tore v  zadnjem  desetle tju  zarad i om eje
van ja  le tn ih  pogodbenih tran š  k red ita  in 
s tem  negospodarskega zavlačevanja  iz
gradn je  in  m odernizacije proizvodnih 
obratov, dalje  zarad i neizkoriščenih p ro 
izvodnih zm ogljivosti kot posledice p re ti
ranega in tervencijskega uvoza jek la  in  ne 
nazadnje  zaradi p o sled ic ' inflacije, ki so 
najbolj p rizadele proizvajalce rep ro d u k 
cijskega m ateria la  s p lafoniranim i cena
mi, v le tih  od 1967 do 1970 izgubile 
427 milij. d in  svojega presežka dohodka. 
Če k tem u prištejem o še izgubljeno am or
tizacijo, ki je  sicer v glavnem  bila kom 
penzirana z investicijam i prva  le ta  po 
osvoboditvi, v  višini 236 m ilij. din, dobi
mo težo u tem eljitve, zakaj zahtevam o ta 

ko od p redstavn išk ih  organov, odjem alcev, 
zbornice in  denarn ih  inštitucij podporo pri 
u s tv a rjan ju  zasnove srednjeročnega raz
vojnega program a.

Na izvršni svet skupščine SR Slovenije 
je  naše podjetje  12. novem bra 1970 naslo
vilo pismo, s ka terim  smo ta  naš p red stav 
niški organ  seznanili s stan jem  in sred 
njeročnim  razvojnim  program om  te r  ga 
prosili za pomoč v obliki konverzije  dol
goročnih kreditov, k a r pomeni, da bi se
danje obveznosti začasno do le ta  1975 p re 
vzela republika, po sk len itv i novega pe t
letnega razvojnega obdobja in  realizaciji 
investiran ja  po srednjeročnem  razvojnem  
program u pa bi železarne pokrile  vse do
sedanje in  nove dolgoročne obveznosti. 
K onverzija  bi z obrestm i in  odplačeva
njem  glavnice zajela 575 m ilij. din, ki bi 
jih  združeno pod je tje  neposredno usm eri
lo kot udeležbo poslovnim  bankam  in s 
tem  omogočilo sk len itev  k red itne  pogodbe. 
Le to je  edino prav iln i način končne in 
popolne sanacije slovenskega železarstva. 
V edeti je nam reč treba , da je  od vseh n a 
ložb 38 odst. nam enjen ih  za tra jn a  o b ra t
na sredstva in  le 62 odst. za naložbe v 
širjen je  in m odernizacijo proizvodnih 
obratov. Tako visok delež obra tn ih  sred
stev še vedno pom eni le polovico potreb, 
in  še to s predpostavko idealnega koefi
cienta uporabe ob ra tn ih  sredstev. D rugo 
polovico oz. m anjkajoči del ob ra tn ih  sred

stev bi m oralo združeno podjetje  še ved
no k riti s k ratkoročnim i krediti. S red n je 
ročni razvojni p rogram  na področju 
ob ra tn ih  sredstev  to rej pom eni sanacijo 
stan ja , sledenje povečani proizvodnji in 
znatno večjo gospodarnost z denarn im  in 
m ateria ln im  delom obratnega kapitala.

U stvaritev  srednjeročnega razvojnega 
p rogram a torej ni toliko odvisna od odo
britve  delavskega sveta podjetja , ki ga bo 
21. decem bra 1970 sigurno potrd il, ko t od 
razum evan ja  republišk ih  fak to rjev  pri 
u stv a rjan ju  pogojev za njegovo realizaci
jo. To upravičenao pričakujem o, saj bo 
doseženo:

— boljše oskrbovanje z jeklenim i, toplo 
•valjanim i, vlečenim i, kovanim i in  litim i 
izdelki vseh večjih  slovenskih potencial
nih potrošnikov od proizvajalcev avtom o
bilov, strojev, oprem e do gospodinjskih 
aparatov ,

— pokrivan je  večjega dela predvidene 
rasti po treb  na Slovenskem  po hladno va
ljan i pločevini, kvalite ti globokega vleka, 
nerjavn ih  in  e lek tro  k v alite tah  v nasled
n jem  desetletnem  obdobju,

— izboljšanje ekonom skega položaja 
vseh organizacij združenega dela sloven
skih železarn,

— m ožnost odplačevanja izkoriščenih in  
novo nasta lih  k red itn ih  obveznosti po 
1976. letu.

P redv idena ra s t realizacije  je  taka , da 
bo 1 d in  naložb v osnovna sredstva  dal 
1,60 din dodatnega gotovega b laga za trž i
šče letno, proizvodna organizacija pa bo 
končno dosegla dohodek zdrave p od je tn i
ške donosnosti, ki bo zadoščal za p rim er
ne osebne dohodke, pokrivan je  neinvesti- 
cijskih  in  investicijskih  stroškov družbene 
ravni, ostanek pa bo poleg am ortizacije  
omogočal pravo  sam ostojno reproduk tivno  
sposobnost slovenskega železarstva.

Od kom pletnega v lagan ja  v osnovna in 
ob ra tn a  sredstva odpade na železarno J e 

V laboratoriju
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senice 63,1, na  R avne 21,9 in  na S tore 
15 odst., realizacija  pa bi b ila  le ta  1975 
razdeljena  tako, da bi Jesenice prispevale 
57,3, R avne 27 in  S tore  15,7 odst.

Ob ugodni rešitv i konverzije  dolgoroč
nih  k red itov  združeno pod je tje  p redvideva 
od kom pletn ih  naložb v višini 1,3 m ilija rde  
din naslednjo  s tru k tu ro :

— lastn a  udeležba 42,2 %
— bančna sredstva 30,8 °/o
— inozem ski k red iti 17 °/o
—  udeležba kupcev 10 %

V eliki napo ri bodo po trebn i tako  zno
tra j organizacij združenega dela kot p ri 
vseh  d rug ih  fak to rjih , ki bodo vplivn i in 
odločilni p ri realizaciji srednjeročnega 
razvo jnega program a. D elovne skupnosti 
so za to posebno za in teresirane, saj sred 
n jeročni razvo jn i p rogram  ne pom eni sa
mo ozdrav itve in  k repkosti podjetn iške 
dejavnosti, tem več tud i varno  in  dobro za
poslitev.

M edtem  ko je  sedanji stalež zaposlenih 
v  celem  p od je tju  11.582, se za leto 1971 
predv ideva 11.670, nato  pa postopno povi
ševanje, stalež 1975. le ta  pa naj bi zajel 
12.300 zaposlenih. To seveda že istočasno 
pom eni znatno povečanje p roduk tivnosti 
dela, ki naj bi se od 46 t  letos do leta 1975 
povišala na  65 t  blagovne proizvodnje na 
zaposlenega ali za 45 odst. V rednost p ro 
izvodnje ali realizacije  b i se na zaposlene
ga dvignila od 127.000 na 215.320 din le t
no a li za celih 70 odst.

Poleg prizadevnosti delovnih skupnosti 
našega pod je tja  bodo b ližn ji odjem alci 
najbolj važen fak to r p ri odločanju in 
u s tv a rja n ju  sredn jeročnega razvojnega 
program a. Posebno so p ri tem  važni slo
venski potrošniki. V tem  p rog ram u  p red 
videni delež jek la  oz. izdelkov železarn  
Jesenice, R avne in  S tore za slovenske po
trošn ike v  višini 464.560 1, k ar pom eni 
58 odst. b lagovne proizvodnje, še daleč ni 
optim um , ki naj bi ga v repub lik i dosegli. 
Res je, da ta  že pom eni napredek.

K ovinska in d u strija  je  na S lovenskem  
n a js ta re jša  in  najm očnejša proizvodna de
javnost. Po proizvodnji in  po trošn ji jek la  
S lovenija spada m ed sredn je  evropsko 
razv ite  dežele, v  Jugoslav iji pa je  p rva  
m ed republikam i. Razvoj proizvodnje in  
predelave jek la  po osvoboditvi ni bil m ed
sebojno ubran . K ovinsko p redelovalna in 
d u strija  je  ra s tla  po obsegu, železarne pa 
so se s p reh a jan jem  od navadn ih  k  ž lah t
nim  jeklom  od teh  odjem alcev um ikale.

Ob tem , da po trošn ja  za 25 odst. p re ra 
šča proizvodnjo in  le polovica izdelanega 
jek la  ostane v republik i, sledi, da se m o
ra  kovinska in d u strija  60 odst. oskrbovati 
iz d rug ih  repub lik  in  uvoza. Od 470.000 t 
neposredno trž išču  posredovanih  jek len ih  
izdelkov so železarne Jesenice, R avne in 
Š tore  le ta  1969 p lasira le  v  Slovenijo le
241.000 t  ali 51,3 odst.

Z na ten  del p redelovalne in d u strije  še 
vedno sloni le na vložku navadn ih  jekel, 
zadržu jejo  pa se še fizično naporn i in  za
s ta re li postopki proizvodnje izdelkov, ki 
nim ajo nobene perspektive. M edsebojno 
s tru k tu ra ln o  prilago jevan je  proizvajalcev 
in  uporabnikov  jek la  v  sm eri osvajan ja  
v redne jših  izdelkov, k a te rih  po trošn ja  je 
v rasti, m ora poleg že renom irane  av to 
m obilske, m otorne in  stro jne  in d u strije  b i
ti vodilo skupno ub ranega dela v  p rihod
nosti.

Tovarne Z druženega pod je tja  slovenske 
železarne bodo po sk len itv i sedanjega in 
po novem  srednjeročnem , in teg ralno  
usk la jenem  razvojnem  p rog ram u  spadale 
v  v rsto  sodobno u re jen ih  proizvajalcev 
k v a lite tn ih  in  ž lah tn ih  v rs t jekla. To po
meni, da bodo ob no rm aln ih  pogojih  o skr
bovan ja  s surovinam i, reprodukcijsk im  
m ateria lom , energijo  in  sto ritvam i lahko 
po kva lite ti in  dobavnih  rok ih  konkurenč
ne inozem skim  dobaviteljem . Blizu pol 
m ilijona ton  ali 60 odst. surovega jek la  bo 
izdelanega v e lek tro  pečeh, zato n a č rtu 
jejo  u v a jan je  najsodobnejšega postopka 
d irek tn e  redukcije  bogatih  uvoženih rud

v m etaliz irane pelete, k a r naj bi pom enilo 
tud i stalno  in  zahtevnem u proizvodnem u 
p rog ram u  potrebno  oskrbovanje s kvali
te tn im  vložkom.

Povečevanje deleža jek la  združenega 
pod je tja  v slovenski predelovaln i in d u stri
ji je  to re j logično ne samo zarad i n a ra 
ščanja cen tran sp o rtn ih  storitev , tem več 
je  sm otrno tud i zarad i napredne p rog ram 
ske usm eritve.

To so bile ugotovitve p rvega neposred
nega sestanka vodiln ih  p redstavnikov  ve
lik ih  kovinsko predelovaln ih  podjetij 
EMO, GORENJE, IMV, ISKRA, M ETAL
NA, LITOSTROJ, STT, TAM in našega 
pod jetja , ki je  b il 23. novem bra 1970 na 
S trm o lu  p ri C erk ljah . Želimo, da bi ta  se
s tanek  pom enil novo s tran  usk lajenejšega 
razvo ja  proizvodnje in  p redelave jek la  na 
Slovenskem . V sklepnem  delu  tega sestan 
ka je  bilo ugotovljeno, da je  Združeno 
pod je tje  slovenske železarne najbolj o rga
n izirana enota kovinskega kom pleksa, ki 
im a svoj sedež v  središču republike, zato 
se m u prepušča vodilna vloga. D alje je  re 
čeno:

»Slovenska kovinska in d u strija  bo v  ce
lo tn i svoji s tru k tu r i m orala doseči višje 
v rednostno  poprečje izdelkov, zato bo p re 
s tru k tu r ira n je  usm erjeno  na re la tivno  po
večevanje uporabe izdelkov valjanega, 
kovanega in  litega železa in  jek la  sloven
skih železarn. L etna p reusm erjena  količi
na jek la  od d rug ih  tržišč na b ližnje odje
m alce b i lahko znašala od 150.000 t  v za
četku  do 250.0001 na koncu novega p e t
le tnega  obdobja.«

Le m ajhen  del te  p reusm eritve  že za
jem a naš sredn jeročn i proizvodni p ro 
gram . Da pa bi dosegli optim um , ki bi po
m enil vk ljuč itev  slovenske proizvodnje in 
p redelave jek la  na rav en  p retežnega in  
priznanega izvoznika na konvertib ilna 
področja, bo in tenzivna m edsebojno usk la 
jena  razvo jna  prizadevnost nu jna. S loven
skim  izkušnjam  in delavoljnosti p rim erna  
n ap red n a  proizvodnja in  predelava  jek la  
bo ob načrtnem  in m edsebojno u sk la je 
nem  delu  m ožna in  dosegljiva.

N eprecenljiva  bi bila  korist združenega 
pod jetja , če bi po vzoru vloge slovenske
ga železarstva v p re tek losti v prihodnosti 
n jena tvo rnost dala glavni delež p ri p re- 
o rien tac iji kovinsko predelovalne in d u 
strije  na napredno  našo program sko 
usm eritev . O ptim izacija bo dosežena ta 
k ra t, ko bo vsaj tr i če trtin e  kvalite tnega  
in  ž lah tnega jek la  slovenskih železarn  v 
repub lik i uporab ljenega za visoko v redne 
izdelke. Po tej poti ne bo le rešena slo
venska prihodnost jekla, ki je  osnova ce
lo tne družbene reprodukcije, odp rta  mu 
bodo tud i v ra ta  m ednarodn ih  tržišč.

V tem  je  razlog, zakaj vodstvo pod je tja  
s tako vnem o neguje  dobro zvezo s kovin
sko predelovaln im i podjetji. Zavedam o se, 
da obojestranske s tru k tu ra ln e  prilagodi
tve  ne bomo dosegli n iti na sestank ih  go
spodarske zbornice n iti s pomočjo zvene
čih znanstvenih  inštitucij, tem več le s 
peščico en tuziastov  s široko razv itim  po
slovnim  čutom . Naj ne bo škoda sredstev , 
pa četudi bi jih  v te nam ene m oralo vlo
žiti naše pod je tje  samo.

K ot del srednjeročnega razvojnega na
črta  im a združeno podjetje  izdelan tud i 
predlog gospodarskega n ačrta  za leto  1971. 
Vse postavke tega dokum enta  niso enakeV mehanični
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tistim , ki jih  srednjeročni n ačrt p redv ide
va za nasledn je  leto. V predlogu p red v i
dene proizvodnje in  obsega poslovanja za 
leto 1971 je vnesenega več optim izm a, za
to  je  tud i p redvidena količina surovega 
jekla, gotovih izdelkov in  realizacije  višja 
od postavke, vnesene v srednjeročni raz
vojn i program . Po tem  načrtu  naj bi le
ta  1971 izdelali in  p rodali za 1,7 m ilijarde 
d in  naših  izdelkov. To je  brez dvom a tež
ka in  zah tevna naloga. P re ro k i bi bili se
daj, ko smo vstopili v začetek stabilizacije 
jugoslovanskega gospodarstva in  nam  še 
niso znani n jen i vplivi na proizvodnjo je 
kla, če bi z gotovostjo trd ili, da nam  pred 
tako zasnovani n ačrt ne bodo postavljene 
pretežke ovire. Z drav  optim izem  pa je 
v en d ar boljši od nepotrebnega strahu , 
vsako načrtovan je  pa je  tud i boljše od ta 
v an ja  v  megli. Zavedam o se samo tega, da 
proizvodne zm ogljivosti im am o in  da je 
n jihova popolnejša uporaba edino p rav il
no iskan je  višje stopnje ren tab ilnosti na
ših železarn. P rvo  m oram o doseči upo rab 
ljan je  tega, k a r imamo, da bi na to  šele 
s širjen jem  proizvodnih zm ogljivosti do
bili m ožnost za dodatno povečanje proiz
vodnje. K ljub  tem u da smo v letošnjem  
le tu  dosegli napredek, ne m orem o b iti z 
rezu lta ti zadovoljni.

V desetih  m esecih smo izdelali 140.000 t 
surovega železa, k a r je  p ro ti enakem u ob
dobju lanskega le ta  le 91 odst., 518.545 t 
surovega jek la  ali 93 odst. lanskoletne 
proizvodnje, 1,663.480 1 ali 99 odst. skup
ne proizvodnje in  433.798 t  ali 102 odst. go
tovega blaga, nam enjenega za tržišče. 
Z ahvalju joč povišanim  cenam  in s tru k tu 
ra ln i sprem em bi smo v m alenkostno večji 
količini blagovne proizvodnje od ja n u a rja  
do ok tobra  realiz irali za 1.252,076.000 din 
naših  izdelkov, k a r  je  17 odst. več kot v 
istem  obdobju lani. K er je  ob tem  število 
zaposlenih v  celem  pod je tju  padlo na 
97 odst., p roduktivnost, m erjena  na zapo
slenega mesečno, z 8995 din  p ro ti poprečju  
lanskega le ta  pom eni napredek  za 21 odst.

T ovarne združenega p o d je tja  so se v le 
tošnjem  le tu  končno o tresle  neprije tnega  
občutka neren tab ilnega  proizvajalca. Res

Na Jesen icah  je  b il dne 14. novem bra 
1970 p rv i posvet sek re ta ria tov  Zveze ko
m unistov iz posam eznih to v arn  Z druženega 
pod je tja  slovenske železarne. V sep tem bru  
je  p re tek lo  leto dni, odkar smo se železarji 
z referendum om  odločili za združitev. Ta 
posvet je  bil sk lican s precejšnjo  zam udo, 
saj so se vse druge s tru k tu re  tako  sam o
upravne kot politične izoblikovale že do
sti prej, v en d ar je  pa tud i res, da so se 
posam ezni odgovorni kom unisti vseh treh  
železarn  dejansko o nam enih  in c iljih  in 
teg racije  dogovarjali že dosti prej, p red  re 
ferendum om , prav  tako pa so bila skupna 
prizadevanja  usk lajevana tud i po u sta 
novnem  ak tu  združenega podjetja . Posvet 
je im el tro jn i nam en, in sicer:

1. Seznaniti se z delom  in organ iziranost
jo osnovnih organizacij Zveze kom unistov

je, da smo p rav  ob koncu poslovnega le ta  
1970 zaradi visoke jugoslovanske nelikv id
nosti in posledic im provizacijsko vpeljan ih  
stabilizacijskih  ukrepov ostali brez lastne 
m obilizacijske sposobnosti tekočega oskr
bovanja  proizvodnih obratov  s potrebnim i 
surovinam i. Ob tem , da smo na začetku 
le ta  sm atra li dolgove naših  kupcev v viši
ni 325 m ilij. d in  kot nemogoče stan je , se 
nam  je ta  vezava do konca ok tobra  po
večala celo na 430 m ilij. din. Težko je tu  
iskati logiko, še težje pa n a jti recept za 
izhod iz takega stan ja . Naši upi pa ven
d a r niso brez razloga usm erjen i v stab i
lizacijo ko t sredstvo za ponovno v rn itev  
k izhodišču vsake reprodukcije, večjo skrb  
za proizvodnjo surovin. V stabilizaciji p ro 
izvodnja jek la  to re j ne m ore izgubiti, 
tem več dobiti, zato je  za celotno obdobje 
1971, predvsem  pa za naslednje  petletno 
obdobje optim istično načrtovan je  naše po
slovne dejavnosti sm otrno in  koristno.

v posam eznih tovarnah , to, k a r je  bilo v 
dosedanjih  kon tak tih  zaradi d rugih  v p ra 
šanj prem alo  ali skoraj nič obravnavano.

2. D ogovoriti se o obliki in vlogi vod
stva Zveze kom unistov v  sklopu združe
nega podjetja .

3. Določiti osnovna izhodišča dejavno
sti organizacije Zveze kom unistov v sklo
pu Z druženega pod jetja , ki m orajo postati 
eno tna te r  osnovni moto delovanja tud i 
zno traj sam ih organizacij Zveze kom uni
stov v tovarni.

S ek re ta rji osnovnih organizacij Zveze 
kom unistov iz posam eznih tovarn  so se
znanili prisotne o sestavi, vodstvih, delu 
in p roblem atik i de javnosti svojih organi
zacij. Iz teh  inform acij je  bilo razvidno, 
da je  na n ek a te rih  področjih  p rob lem ati

ka dela istovetna, na n ek a te rih  pa določeni 
problem i v posam ezni tovarn i izstopajo.

P riso tn i so se zedinili za prvo  varian to  
pred loga o vodstvu organizacije Zveze 
kom unistov združenega pod jetja , ka tero  
so predhodno obravnavali na sek re ta ria 
tih  osnovnih organizacij v  posam eznih to
v arnah . Novo vodstvo se fo rm ira  na  ta  na
čin, da se posvet, sestav ljen  iz 21 članov 
sek re ta ria to v  osnovnih organizacij Zveze 
kom unistov to v arn  p reim enuje v konfe
renco ZKS Z druženega pod je tja  sloven
ske železarne. M andatna doba bo velja la  
za čas, kot ga bo določil poslovnik, ka
terega  naj sprejm ejo  konference ZK S po
sam eznih to v a rn .. Izvršn i o rgan  konferen 
ce pa je  6-članski sek re ta ria t, ka terega  
sestav lja jo  sek re ta rji in  n jihovi n am est
niki osnovnih organizacij ZK  tovarn . M an
d atna  doba je  ista  kot za konferenco. Se
k re ta r ia t je  po končanem  posvetu ozirom a 
konferenci izvolil sek re ta rja , in  sicer je  bil 
za to  m andatno  dobo izvoljen ing. Tone 
Varl, sedanji sek re ta r o rganizacije ZK Že
lezarne Jesenice.

Uvod v razpravo  o osnovnih izhodiščih 
za delo kom unistov v Z druženem  pod je tju  
je  bil re fe ra t ing. Toneta V arla, ka terega  
objavljam o v celoti.

Na posvetu sek re ta rjev  smo se dom e
nili, da na 1. konstituan tn i seji konferen
ce ZK obravnavam o nek a te ra  osnovna iz
hodišča za delo kom unistov v ZP. Za čim 
bolj realno  oceno dosedanjega razvoja  ZP 
— ki naj služi kot osnova za akcije — 
smo im eli razgovore s kom unisti, ki delajo 
v  DS ZP. Zato sm atram , da podana ocena 
in  m nenja  niso samo g ledanja  našega se
k re ta ria ta , tem več so enotna g ledan ja  š ir
šega kroga kom unistov naše osnovne o r
ganizacije. Zato se bom v  izvajan ju  opiral 
le  na posam ezne ocene in  stališča, ki smo 
jih  kom unisti v naši osnovni organizaciji 
iz širših  razp rav  izluščili kot najpom em b
nejše.

E noletni obstoj ZP ni sam o potrd il 
p rav ilnosti stališč o združitv i slovenskih 
železarjev, tem več dokazal že danes, da 
je  b ila  in teg racija  spričo gospodarskih gi-

Za pospešitev integracijskega procesa
Prvi posvet sekretariatov Zveze komunistov tovarn Združenega podjetja slovenskih

železarn
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Inž. Tone Varl, sekretar ZKS slovenskih 
železarn

banj širše družbene skupnosti in  znotraj 
ZP edina a lte rn a tiv a  slovenskih železar- 
jev. D anašnja  rea lnost kaže še več, da od
ločitev za in tegracijo  ni bila osnovana za
rad i politične m ode ali am bicij, tem več 
zarad i ekonom skih po treb  združevanja  in 
delitve dela. M enimo, da je p rav  to obdob
je p rvega koraka  v in tegracijskem  proce
su dokazalo nu jnost, da ak tiv iram o vse 
politične, sam oupravne in  up ravne s tru k 
tu re  za pospeševanje n ad a ljn jega  in teg ra 
cijskega procesa. P r i tem  pa m oram o ko
m unisti odkrito  spregovoriti o n ek a te rih  
problem ih, ki naša p rizadevan ja  in  ho ten ja  
zavirajo  in  k a te rih  od p rav ljan je  je  pogoj 
za naglejše  zb liževanje m ed nam i.

M enimo, da je  ena tak ih  zavor v po
m an jk an ju  m edsebojnega zaupan ja  oziro
m a iskrenega in  odkritega sodelovanja. 
Posebno se to izraža v k o n kre tn ih  poslov
n ih  in  sam oupravn ih  dogovorih te r  da pri 
tem  tud i politične organizacije niso im u
ne. Še vse preveč je  p ri k rea to rjih  — ne 
m orem o in ne sm em o pa tega trd iti za ko
lek tive  kot celote — pri m edsebojnem  so
delovanju  razn ih  zadržkov in  lokalističnih  
tovarn išk ih  gledanj, a vse prem alo  širše
ga g ledanja  kot ZP in  naših  skupnih  ko ri
sti. T aka g ledan ja  se predvsem  odražajo  
npr. na področju  p ro g ram iran ja  in  delitve 
dela, v n ek a te rih  kom ercialn ih  dejavno
stih , zelo verje tno  tud i v izoblikovanju  
srednjeročnega p rogram a dela, itd. S k ra t
ka povsod tam , k je r  nastopajo  dvojni, pa 
čeravno zelo k ra tkoročn i interesi. T udi v 
načinu ob rav n av an ja  posam eznih vprašan j 
govorim o pogosto zelo oprezno in  zelo 
rad i delam o v rokavicah. K om unisti m e
nimo, da to  ni po jav  le v eni ali d rugi to 
varn i, tem več da so tak a  gledanja  priso tna  
p rav  v vseh tre h  tovarnah , nek je  več, 
nek je  m anj, da pa je  zelo nevarno  in 
škodljivo, če se to vnaša v kolektive, m ed 
delavce, ki so se v sep tem bru  lanskega 
le ta  izrekli ne za form alno združitev , tem 

več za iskreno skupno prizadevanje, za 
večjo sigurnost in  napredek  slovenskih 
železarjev.

T akšen problem , ki dejansko izvira iz 
p rvega, je  delitev  p rogram a in  nad a ljn ja  
sm er razvoja  posam ezne tovarne  kot se
stavnega dela ZP. N eobjek tivna bi b ila  t r 
ditev, da se v p re tek lem  obdobju na tem  
ni delalo. M enimo celo to, da so sadovi tega 
dela vg ra jen i kot osnova srednjeročnega 
program a. S tv a r je  bolj v tem , da nam  je 
jasna  delitev program a in  v tem  tud i m ed
sebojna odvisnost oz. obveznost, vse p re 
m alo pa je  p riso tna p rip rav ljen o st in  ga
rancija , da se bodo tako  izdelani program i 
tud i izpolnjevali.

Iz razgovorov s posam eznim i tovariši in  
zapažanj tud i na DS Z P k a r preveč še iz
stopajo  težnje, da vsak  vidi le svoj žep 
oz. svojo tovarno  in  se skupni in teresi ZP 
podrejajo  p rav  tem. M enimo, da tak a  m i
selnost, ki je  več ali m anj p riso tna  na 
vseh področjih  gospodarjen ja  ZP, izredno 
škoduje nada ljn jem u  procesu integracije .

P ri tem  si kom unisti m oram o postaviti 
vprašan je , ali kot Z P  ne kažem o družbi 
dvojnega obraza?

Npr. dejstvo  je  danes, da se p red  IS, 
bankam i itd., zarad i naše proklam acije, da 
smo in tegriran i, vedno dogovarjam o kot 
ZP, saj nas zarad i p repričan ja , da smo 
dejansko ZP, drugače n iti ne o b ravnava
jo. D rugi obraz pa je  naša n o tran ja  raz 
deljenost, o k a te ri je  bil že govor.

T ake težnje in  m iselnost izhajajo  p red 
vsem  tu d i iz dejstva, da smo na sedanji 
razvo jn i poti delali predvsem  na in teg ra 
ciji lju d i v sam oupravn ih  in  političnih 
s tru k tu rah . M enimo, da je  p rav  tu  treb a  
iskati razloge za nezaupanje, lokalistično 
gledanje, pom anjkan je  dobre volje, itd. Ce 
želimo nadalje  razv ija ti našo sam ouprav
no in tegracijo , potem  m enim o, da se bomo 
m orali p rav  kom unisti z vso odločnostjo lo
titi raz reševan ja  vp rašan ja , kako v našem  
nad a ljn jem  razvoju  in teg rira ti m ateriale, 
rezu lta te  našega skupnega dela, kako re 
zu lta te  našega dela združiti tako, da bo v

končnem  skupnem  dohodku vsakdo sodelo
val po svojem  živem in m inulem  delu (kot 
je  de ja l tov. K ardelj). Lotiti se in te g rira 
n ja  m a te ria ln ih  rezu lta tov  našega skupne
ga dela pom eni začetek kovan ja  jek len ih  
m edsebojnih vezi, k i bi ne sam o u stv a rja le  
večji dohodek, tem več take  vezi, ki bi tudi 
nu jno  p ri nas vseh razne lokalistične 
in terese  podrejale  skupnim  in teresom  
Z P SZ.

Na področju  sam oupravne s tru k tu re  ZP 
bo potrebno še m arsikaj izboljšati in  m e
n ja ti. M nenja smo, da se DS še ni popol
nom a »ogrel« in  je  še preveč prizvoka na 
form alizm u, a mnogo m anj, če lahko o 
tem  sploh govorimo, na dejanskem  sam o
upravnem  dogovarjan ju , kot ga poznam o 
iz lastn ih  tovarn . M orda je  tem u vzrok 
tud i zaprtost poslovnega odbora (PO), saj 
člani DS zelo m alo ali skoraj nič ne ve
do, kaj ta  rešu je  in  dela. P ri tem  je p ri
pom niti, da nim am o čistih  p redstav  o DS 
na eni s tran i in  o PO in d irekciji na drugi 
stran i. Včasih im a človek občutek, da PO 
n iha glede na funkcijo  m ed sam oupravnim  
organom  in  d irek to rjem . V tem  je  tud i 
eden izm ed vzrokov nepovezanosti PO in 
DS.

V nad a ljn jem  našem  delu  se bo p o treb 
no mnogo več angažirati na u tr je v a n ju  
vloge DS in PO, p rav  tako pa bo potrebno 
tud i razm išlja ti o n ek a te rih  strokovnih  
kom isijah, če te ne bi zarad i pom em bnosti 
odločanja izoblikovali kot sam oupravne 
organe DS.

Ne m orem o iti mimo žgočega prob le
m a — fo rm iran ja  direkcije. Trdim o lahko, 
da bi bilo na vseh področjih  znatno več že 
narejenega, če bi b ila  d irekcija  v polnem  
sestavu. P ra v  bi bilo, če naša konferenca 
tud i o tem  da svoje m nenje, da se to ne
norm alno stan je  čim prej norm alizira.

Končno je  potrebno, da spregovorim o 
tud i o vlogi ZK. Ko danes izoblikujem o 
vodstvo ZK ZP, m oram o im eti pred seboj 
dejstvo, da če se že tako organiziram o, se 
zato, da bodo organizacije ZK v združe
nem  p od je tju  pospeševale in teg racijske to

Prvo posvetovanje sekretariatov ZK ZP na Jesenicah Foto: S. Ocvirk
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kove ne samo prek  forum ov, še predvsem  ženega podjetja , k a r bi nedvom no izbolj- lizacijo lahko dosegli tud i višje osebne do
bo važno in  bistveno, da enotna in  nap red - šalo tud i delo sam oupravnih  organov na hodke. Če se pogoji poslovanja in  gospo-
na gledanja  vnašam o v naše organizacije 
in kolektive. Mi m oram o v to v arn ah  kot 
kom unisti u s tv a rja ti takšno  razpoloženje, 
da bomo, pa čeprav tud i z no tran jim i p ri
tiski, pospeševali n ad a ljn ji in tegracijsk i 
proces, v k a te rem  bo m ateria lna  poveza
nost in  m edsebojna odvisnost tako  močna, 
da bo p rod rla  do slehernega delavca — 
sam oupravljavca, da bo im el občutek slo
venskega železarja.

U deleženci v razprav i so nato  v g lav
nem  potrd ili m isli iz re fe ra ta  te r  nek a te ra  
vp rašan ja  tud i dopolnili. V glavnem  pa 
so bila poudarjena  nasledn ja  vp rašan ja : 
povezanosti m ed posam eznim i tovarnam i 
je  prem alo  te r  jo je  ču titi predvsem  bolj 
v vrhovih. P oudarjena  je  bila tud i potreba, 
da se p rek  sam oupravnih  in  družbenih  po
litičnih  organov analiz ira  ta  m edsebojna 
povezanost te r  p red lagajo  določeni ukrepi. 
R eševanje problem ov m edsebojnega sode
lovanja  pa m ora b iti trezno in  prem išlje
no. Več udeležencev razprave  se je  zavze
lo za dokončno fo rm iran je  direkcije  zdru-

te j ravni. V z tra ja ti je  tud i potrebno, 
da se dokum enti združenega podjetja  
uveljav ijo  v  polni m eri te r  dajo do
ločene rezu lta te . Izražena so bila m išlje
nja, da združeno podjetje  ne bo moglo za
živeti, dokler ne bo rešeno vprašan je  m a
te ria lne  osnove, v čem er je tud i pogoj na
daljn jega razvoja sam oupravnih  odnosov 
v združenem  podjetju . Govor je  bil tud i 
o problem u nezaupanja  te r  da je ena 
g lavnih  nalog Zveze kom unistov n a jti je 
dro in  bistvo tega problem a, k ar je  pogoj 
za nada ljn je  uspešnejše sodelovanje. Ob 
vsem  tem  pa ne gre zan ikati dosedanjih  
uspehov. P o trebno  je  analizirati, kaj je 
bilo do sedaj dobrega narejeno, kaj bi b i
lo še po trebno storiti, pogledati, kaj je  po
sam ezna tovarna  pridobila, pogledati, če 
je  k a te ra  kaj izgubila in na podlagi tega 
izdelati predlog izhodišč za nadaljn je  delo. 
Z avedati se m oram o, da smo le združeni 
m očni te r le tako  lahko pričakujem o 
uspehov.

S tane O cvirk

Sklepi poslovnega odbora
Na sejah  v m esecu oktobru je poslovni 

odbor razp rav lja l o času in  dnevnem  re 
du  zasedanja delavskega sveta  tovarne, o 
zasnovah finančnega n ač rta  za naslednje 
leto, obravnaval pa je  tud i druge zadeve, 
ki spadajo  v njegovo pristojnost.

O dbor je  bil na jp re j seznanjen, da je  na
č rt proizvodnje, izvoza, realizacije  in  šte 
v ila  zaposlenih za naslednje leto že dalj 
časa v razpravi, zato naj bi bil posredo
van  v obravnavo in  p o trd itev  delavskem u 
svetu. Vse do sedaj na predloge n ašte tih  
sestavin  gospodarskega n ačrta  ni bilo no
benih  posebnih pripom b. Za celotni gospo
darsk i n ač rt za naslednje leto nam  m an j
k a ta  še finančni n ač rt in  n ač rt osebnih do
hodkov. Poudarjeno  je bilo, da p ri izdelavi 
finančnega n ačrta  nastopajo  nek a te re  teža
ve predvsem  zato, ker še niso v celoti zna
ne vse postavke, ki lahko na n ač rt b istve
no vplivajo. Poleg ekonom skih ukrepov, ki 
so p redvideni za naslednje  leto (njih vse
bina pa še ni znana), je  odprto vprašan je  
in te rk a la rn ih  obresti, obresti za poslovni 
sklad, cen starega železa in podobno. Za
rad i sta ln ih  sprem em b, ki nastopajo  pri 
gospodarskih in stru m en tih  posebno na 
področju cen reprodukcijskega m ateria la , 
energ ije  in  storitev , je  težko zanesljivo 
n ačrtovati že za kra jše , posebno pa  za 
daljše obdobje. V elja sicer pravilo, da je 
vsak n ač rt boljši kot noben načrt. N ačrt 
p redstav lja  zasnovano nalogo, ki im a do
ločen cilj, nenačrtno  delo pa neznanke v 
proizvodnji in  poslovanju. Zasnove finanč
nega n ačrta  so zato p rip rav ljen e  v dveh 
v a rian tah . Po eni n ač rt upošteva vse naše 
dosedanje obveznosti in  dajatve, d ruga  pa 
je izdelana na predpostavki, da bomo na
slednje leto neka te rih  obveznosti oprošče
ni. P red log  predvideva, da bomo z rea liza
cijo lastne  proizvodnje u stv arili skupno 
480 m ilijonov din dohodka. Ob upošteva
n ju  realizacije, ostalih  sto ritev  in  d rugih  
dohodkov naj bi u stvarili celotnega do
hodka v višini 566 m ilijonov din. Po od
b itku  m ateria ln ih  stroškov, stroškov poslo

van ja  in  am ortizacije  naj bi znašal osta
nek dohodka 140 m ilijonov din. S redstva 
za osebne dohodke so predv idena v višini 
95 m ilijonov din, m edtem  ko je  ostanek 
dohodka odvisen od tega, ali bomo dolo
čenih obveznosti oproščeni ozirom a jih  bo
mo m orali v predv iden ih  postavkah  po rav 
nati. R ačunajoč že predvideno število zapo
slenih se poprečni OD na zaposlenega in 
m esec naslednje leto p redvidevajo  v  višini 
1440 din, z dodatkom  za le tn i dopust pa 
1460 din. K er so p ri nas OD odvisni od 
dosežene realizacije, to istočasno pomeni, 
da bomo z večjo proizvodnjo in  večjo rea-

d a rjen ja  naslednje leto ne bi posebno 
sprem enili in  če bomo ustvarili p redvide
no ra s t obsega proizvodnje in  p roduk tiv 
nosti dela, n ačrt predvideva, da bi z ostan
kom dohodka in delom  am ortizacije  lahko 
pokrili anu ite te  in  druge obveznosti.

K er se je  poslovni odbor z osnovnim i 
zasnovam i finančnega n ačrta  strin ja l, je 
bilo naročeno analitsko p lanskem u sek to r
ju , da predlog načrta  v obeh v a rian tah  
čim prej p rip rav i in ga posreduje v razp ra 
vo. Delo je  treb a  u sm erja ti tako, da bi 
delavski svet tovarne tako  finančni n ačrt 
kakor tud i n ač rt osebnih dohodkov za na
slednje leto sp reje l še p red  zaključkom  le
tošnjega poslovnega leta.

Z drugih področij dela in poslovanja je 
poslovni odbor spreje l naslednje  odločitve:

Skladno z zakonom  o knjigovodstvu v 
delovnih organizacijah  je bilo odločeno, da 
se v naši tovarn i s stan jem  na dan  30. no
vem bra 1970 opravi redna le tna  in v en tu ra  
nedokončane proizvodnje, polizdelkov in 
gotovih izdelkov. V zvezi s sp rejeto  odlo
čitvijo je poslovni odbor im enoval cen
tra lno  kom isijo za izvedbo inven tu re  in  
kom isije za popis osnovnih sredstev  te r 
popis m ateria la  razredov  5 in  6.

Z ah teva  vodstva m ehanske obdelovalni- 
ce, da bi se v  njihovem  ob ra tu  določeno 
število delavcev razvrstilo  v skupino 8/a, 
se odkloni. O dbor je p ri sp re je ti odločitvi 
izhaja l iz določb 25. člena p rav iln ika  za 
v redno ten je  dela po enotn ih  osnovah in 
stališča, da se v vseh proizvodnih obratih , 
k je r se učinek dela lahko m eri, ocen ju je
ta  zah tevnost in  težina dela, ne pa zapo
sleni. To pomeni, da so v  skupino 8/a 
razvrščena dela in  da so zaposleni za čas, 
ko tak a  dela opravljajo , po te j skupini tud i 
uprav ičeni na OD, ne m orejo pa p re jem ati 
OD te skupine, če tak ih  del ne oprav lja jo . 
O dbor sicer dopušča možnost, da zaposle
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ni p ri skupinsk ih  delih in norm ah glede na 
njihovo prizadevnost lahko dosegajo raz 
lične delovne učinke. Z ato  se je  tud i s tr i
njal, da v tak ih  p rim erih  za skupno op rav 
ljeno delo ne m orejo dobiti enak ih  oseb
n ih  dohodkov. P roblem  pa ni rešljiv  na na
čin, kot je  bilo zahtevano, am pak je za
devo treb a  u red iti znotraj ob ra ta  in  skupin, 
tako da se glede na različno prizadevnost 
p ri delu  in  različno doseganje rezu lta tov  
skupine pripadajoči OD deli s fak to rjem  
ali z d iferencirano  delitv ijo  OD na račun  
presegan ja  norm  in cenikov del. U reditev  
zadeve na način, ki je  tako  možen, pa 
spada v p risto jnost vodstva obrata . O dbor 
tu d i m eni, da bi m oralo vodstvo ob ra ta  
poskrbeti za to, da bi predvsem  delavci, 
ki naj bi po n jihovem  m nen ju  bili ra z v r
ščeni v skupino 8/'a, dobili čim  več ta 
k ih  del, ki po razv rstitv i spadajo  v  to sku 
pino.

Z uvedbo 42-urnega delovnega tedna m o
ra jo  zaposleni v posam eznih ob ra tih  zara
di ozkih g rl v proizvodnji v ečk ra t delati 
tu d i na dan  pripadajočega prostega dne. 
Z arad i nadzora in  vodenja  dela m orajo  v 
tak ih  p rim erih  razen  delovodij b iti na de
lu  tud i d rugi strokovni delavci ob ra ta  ali 
sklopa. V prašan je  plačila  dela za delovo
dje  za take  p rim ere  je  poslovni odbor za
časno že u red il s posebnim  sklepom . Do
datno  pa je  bilo predlagano, da bi se že 
sp rejeto  pooblastilo razširilo  tud i na del 
skup in  d rug ih  strokovn ih  delavcev o b ra ta  
in  sklopa. U poštevajoč, da je  redno  delo 
na dan  pripadajočih  p rostih  dni v in teresu  
tovarne, je  poslovni odbor predlog za raz 
širitev  štev ila  delavcev tehniškega sek to r
ja , ki naj se jim  delo za te  dneve tud i 
plača, potrd il.

Na pred log  up rave  tovarne  in  posam ez
n ih  sek to rjev  so b ila  odobrena službena 
po tovan ja  v  inozem stvo, in  sicer:

— Inž. Božu C im erm anu 10-dnevno 
službeno potovanje  na Poljsko z nalogo, 
da ugotovi m ožnost nabave polizdelkov čr
ne m eta lu rg ije  v te j državi, da bi tako la 
hko razbrem enili kapacite te  naše tovarne  
in  n jihov  del porab ili tu d i za k ritje  po
tre b  dom ačih kupcev.

— B orisu F lorjančiču  5-dnevno službe
no po tovan je  na  M adžarsko, k je r  bo na se
s tan k u  ustreznega forum a ugotovil mož
nost in  obseg m edsebojne m en jave v n a 
slednjem  letu.

— Inž. B laženku K oroušiču in  inž. J a 
nezu B ra tin i 10-dnevno službeno potovanje 
v Sovjetsko zvezo, k je r naj bi ugotovila 
m ožnost nabave peči za p re tap ljan je  je 
k la  v e lek tro  žlindrinem  postopku za po
trebe  naše železarne.

— Inž. S tan e tu  L enasiju , M aksu U r- 
n au tu  in  A dolfu H anušu 2-dnevno služ
beno po tovan je  v  A vstrijo , k je r  si bodo 
ogledali organizacijo  dela in  postopek lit
ja  croning.

— F rancu  T ušku 6-dnevno službeno po
tovan je  v Ita lijo  z nalogo, da se seznani s 
tehnološko izvedbo m odelnih  plošč za 
školjkasti liv.

— Inž. Evi P e rm an  in  K arlu  F aned lu  
4-dnevno službeno potovanje v  Zah. N em 
čijo z nalogo, da se seznanita s tehnolo
gijo fo sfa tiran ja  vzm eti, k i naj bi jih, če 
jih  bomo po tem  postopku v naši železarni 
lahko pričeli izdelovati, dobavlja li v to 
državo.

— A lojzu B rezn ikarju  6-dnevno službe
no potovanje v B olgarijo  v  zvezi z razgo
vori in  ugotovitv ijo  m ožnosti izvoza naših 
v aljev  v to državo.

— Inž. J a n k u  G nam ušu in  inž. T onetu 
P ra tn e k a rju  2-dnevno službeno potovanje 
v A vstrijo , k je r  naj bi se p ri tv rd k i 
VOEST podrobneje seznanila s proizvod
njo valjev  za h ladno valjan je , ki naj bi jih  
nato  dobavlja li tem u podjetju .

— D irek to rju  F rancu  F a le tu  in  inž. Jo 
žetu G eršaku  6-dnevno službeno potova
n je v Zahodno Nem čijo, k je r bosta v po
slovno tehničn ih  zadevah razen  tv rdke

Č eprav v nekaj zadn jih  štev ilkah  In fo r
m ativnega fu ž in arja  ni bilo kaj napisanega 
o dejavnosti osnovne organizacije sind ika
ta  naše tovarne, še ne pom eni, da je  ta  
o rganizacija »spala«. N asprotno, tu d i v 
po letn ih  m esecih, ko sicer po jen ja  delo v 
večini organizacij, je  organizacija  sind ika
ta  bila politično živa in  je razp rav lja la  o 
štev iln ih  v p rašan jih  te r  o n jih  dala svoje 
m nenje  in  posredovala stališča odgovor
nim  fak to rjem . Posebno sejo p lenum a je 
naša organizacija  posvetila  lastn i dejavno
sti, to je  ak tivnosti sind ikata  v železarni 
Ravne.

Po sklepu p redsedstva je  o tem  na p le
num u spregovoril p redsednik  sind ikata  
tov. Ivan  K ugovnik, ki je  v  uvodu pouda
ril, da je  p lenum  sklican v želji, da bi v 
širšem  razgovoru preg ledali do tedanje  de
lovanje  sind ikata  ozirom a tovarn iškega 
odbora, p redsedstva in  delo podružnic. 
M enil je, da v erjam e v  zrelost razprave, 
saj tvo ri p redsedstvo tovarn iškega odbora 
d irek tno  povezanost s podružnicam i (vsi 
p redsednik i podružnic so člani p redsed
stva), k ak o r tud i sestav  ostalega članstva 
tovarn iškega odbora, ki kot ak tivn i sode
lavci s ind ikata  v podružnicah p ri svojem  
vsakdan jem  delu sreču jejo  in  sprem ljajo  
problem e, ki jim  ob o d p rav ljan ju  nem a- 
lokdaj povzročajo tud i težave.

U gotovil je, da na jb rž  ni po trebno s sta 
tističnim i podatk i u tem eljev a ti število sej 
tega ali onega o rgana sind ikata , k er se bo
m o s tem i številkam i ra je  u k v arja li v p ri
p rav ah  na letno konferenco in  na sam i 
konferenci, čeprav  je  res, da je  tud i to 
neko m erilo  dejavnosti, ozirom a se prek  
tega nakazu je  bolj ali m anj živahnost ne
ke organizacije. V sekakor podatek, da se je 
p redsedstvo ali tovarn išk i odbor v času te 
m andatne  dobe sestalo v poprečju  vsakih 
11,5' dni, nam  da splošno sliko dejavnosti 
in  pove možnost, da se sind ikalna  organ i
zacija lahko v k ljuču je  v ž iv ljen je  p ri nas. 
Iz tega podatka je  tud i razvidno, da je 
naša organizacija hodila vzporedno s ča
som dogajanj in  da so na tem atiko  raz 
p rav  vp liva la  vsakodnevna dogajan ja  ob 
vse h itre jšem  tem pu življenja.

Z željo, da se naša organizacija  uveljav i 
s svojo pozitivno dejavnostjo , ki se je  ro 
dila ob začetku sedanje m andatne  dobe, 
je b il vseskozi dan  poudarek  na delo v 
s ind ikaln ih  podružnicah  ko t osnovnih no
silcih vseh dogajanj. P rav  gotovo im ajo 
podružnice bolj ko t kdorkoli vsakodnevne 
stike z našim  članstvom , od koder naj 
p rih a ja jo  pobude za delovanje sindikata.

W eingarten  obiskala tud i nek a te ra  druga 
podjetja .

— Za občasne službene prevoze ino
zem skih predstavn ikov  in  naših  delavcev 
v A vstrijo  se je  šoferjem  tovarn išk ih  oseb
nih  avtom obilov A vgustu  K rivogradu , Iv a
nu  Podržavn iku  in  A ntonu  V ušniku za n a 
slednje obdobje odobrilo vsakem u po 5 
av strijsk ih  dnevnic.

Poslovni odbor je  razp rav lja l še o neka
te rih  d rug ih  vlogah, o rešitv i k a te rih  pa so 
bili p rizadeti ali organizacije osebno pism e
no obveščeni.

-e t

Sm isel dela je  nadalje  v tem , da vse p red 
loge, m isli in  pobude predsedstvo in  to v a r
niški odbor sm iselno ured ita , nato  pa da
je ta  ton  dejavnosti za u red itev  problem ov.

Ze v  lanskem  le tu  smo pričeli o delu 
s ind ikata  obveščati naše članstvo s p rispev
ki v  tovarn iškem  glasilu. Poleg člankov, ki 
so govorili o delu  organizacije, pa je  bil 
s ind ikat tud i pobudnik  in  o rgan izato r p i
san ja  prispevkov, ki so načenjali posam ez
no p roblem atiko  ali so jo nakazovali, ne
k a te ri pa so bili tud i polem ičnega znača
ja. Tako so lahko naši člani opazili tem e 
iz socialnega zavarovanja, o o rgan iz iran ju  
ankete  o le tovan ju  v P ortorožu  in  n jene 
analize te r  o n ad a ljn jih  u k rep ih  za izbolj
šan je  poču tja  v času dopusta, o akcijah  
za sk ra jšan i delovni tedn ik  itd. Iz ob jav
ljenega g rad iva  je  bilo tud i jasno razvidno 
uk rep an je  in  posredovanje pri razn ih  fo
rum ih  na nivoju  vodstva pod je tja  kakor 
tud i p ri o rganih  sam ouprav ljan ja .

P redsedn ik  je  v  nad a ljev an ju  n ek a te re  
akcije sindikalne organizacije d e ta ljne je  
analiziral. Ob teh  analizah  se seveda v  tem  
sestavku  ne bomo zadrževali. Rečemo naj 
le, da je  s ind ikalna organizacija na jb rž  
odigrala svojo vlogo v akciji za sk ra jša 
n je  delovnega tednika, v p rip rav ah  na  vo
litve v  organe u p rav ljan ja  itd. E na izm ed 
akcij, ki jo je  sprožil sind ikat, je  tud i ta, 
da je  nu jno  v naši to v arn i sp rem lja ti do
hodke na  družinskega člana in u g o tav lja ti 
živ ljenjske stroške. T aki podatk i so za našo 
občino specifični, ker je  mnogo bolj raz 
v ita  težka kot lahka  in d u strija  in  k er je 
zaposlitev neka te rim  kategorijam  težje 
dostopna. To im a za splošni s tan d ard  se
veda negativne posledice in  ne sm em o biti 
zadovoljni, če je  dostopna sam o štev ilka 
poprečnega osebnega dohodka naših delav
cev na mesec. Res je, da je  bilo v zadnjem  
obdobju veliko govora o nezaposlenosti 
p ri nas na sploh, res pa je  tudi, da je  za
poslitev v našem  k ra ju  mnogo težja  kot 
v večjih  cen trih  in tud i ni nobena ta jnost, 
da nezaposleni delavci v  cen trih  ne sp re
jem ajo  vedno ponujene službe, k a r v e r je t
no na našem  obm očju ni p rim er.

P ri teh  zadevah gre to rej za to, da bi 
lahko naša organizacija, ki je  o rgan iz ira
na zarad i v sestranske  pomoči delavcem , 
kvalific irano  in  realno  ob ravnavala  ž iv lje
n je in  počutje  svojih  članov. M enimo, da 
je  nam  vsem  jasno, da nism o ž iv ljen ja  iz
boljšali, da nism o povečali s tan d ard  s tem , 
da dvig cen osnovnim  živ ljenjskim  po treb 
ščinam  p rerašča  povečanje osebnih dohod
kov, pa čeprav  so nam  trgovine in  banke

Iz dejavnosti sindikata
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na široko odprle v ra ta  k  potrošniškim  k re 
ditom  in raznim  dogovorom  odplačil na ne
kaj mesecev.

Iz tega razloga je  p rav  naša organiza
cija dala pobudo za ugo tav ljan je  g ibanja 
ž iv ljen jsk ih  m esečnih stroškov za š tiri
člansko družino in  za enega člana naše 
družbe, ki ne živi v skupnem  gospodinj
stvu. Na podlagi tega  lahko rea lne je  preso
jam o m inim alne osebne dohodke, najn ižje  
osebne dohodke in  seveda tud i poprečne 
m esečne osebne dohodke v naši delovni 
skupnosti.

S ind ikat je  tud i p red lagal sprem em bo 
p rav iln ika  o razdeljevan ju  stanovanj in 
m erila  za oprostitev  predplačil, p ri čem er 
pa nek a te ri niso bili zadovoljni in  so o r
ganizacijo kritiz ira li, češ da je  predlog slab 
in  da neka te rim  kategorijam  naših  delav
cev poostru je  ukrepe  za pridobitev  stano
vanja. P red log  je  delavski svet sprejel, res 
pa je, da im a vsaka sprem em ba dobre in  
slabe lastnosti. Gotovo je, da je tu d i na 
tem  področju  sto rjen  korak  napre j in  da 
se bo s ind ika t zavzem al za zm anjševanje 
predplačil tis tih  delavcev, ki takega polo
ga ne m orejo  dati, verje tno  pa se sind ikat 
ne bo zavzem al za tiste, ki so več ali 
m anj s ta ln i kand idati za m en javan je  sta 
novanja.

R azprava na tej p lenarn i seji je  b ila  ži
vahna in  široka. Sodelujoči so podprli p ri
zadevanje  p redsedstva za uresn ičevanje 
akcij, p ri čem er so načeli s ta r  problem , 
kako v n ek a te rih  podružnicah vodstveni 
delavci ne gledajo vedno najlepše na delo 
delavcev, ki včasih povedo tud i kaj »sin
dikalnega«. R azprava je nakazala  še nekaj 
novih torišč dela, k a te ra  bomo m orali v bo
doče reševati še z večjo pozornostjo. Uspe
hi organizacije s ind ikata  so odvisni od nas 
vseh, k a jti s ind ikat smo mi vsi in  je  tak, 
kak ršn i smo, težava je  le v tem , da se en 
k ra t srečam o kot člani sindikata, drugič 
ko t člani Zveze kom unistov, pa nek a te ri 
ko t vodstveni in  vodilni delavci, pa zopet 
kot k re a to rji politike v  občini in  še v  vseh 
m ogočih položajih, do istega cilja  pa se 
p ride  po različnih poteh  in  v  različnem  
času.

Ta p lenarna  seja je pokazala, da smo 
im eli v  organizaciji v dosedanjem  delu 
določene uspehe, ki pa bi bili lahko še 
boljši, če bi b ile  p ri tem  delu p riso tne tu 
di d ruge družbeno politične sile naše to 
varne. K ljub  tem u je  jasno, da sind ikat 
dobiva m očnejšo veljavo in  trdnejšo  osno
vo. To pa bo prav  gotovo rodilo tu d i več 
kritike , k a jti čim ak tivnejše  je  delo orga
nizacije in  n jeno poseganje v dogajanje, 
tem  več osnov je  za p rigovarjan je . Ce so 
k ritike  dobronam erne, je  to vsekakor po
zitivno, saj se na n jih  učim o in odp rav lja 
mo napake, če pa so zlonam erne, pa so ob 
dobrem  delu  vnapre j obsojene.

P redsedstvo  tovarn iškega odbora je  v 
m inulem  obdobju razp rav lja lo  o nasled 
n jih  zadevah, ki je  o n jih  zavzelo svoja 
stališča in jih  posredovalo odgovornim  
organom , posam eznikom  in tistim , ki so 
za reševan je  pristo jn i: m ožnost nabave 
betonskega železa tistim  našim  delavcem , 
ki g rad ijo  lastna  stanovanja , družbena 
p reh ran a  v tovarn i, o konferenci sam o- 
uprav lja lcev  črne m etalurg ije , o predlogu 
kand idata  za kongres sam oupravlja lcev  
črne m etalurg ije , o predlogu k and ida ta  za 
kongres sam oupravlja lcev  Jugoslav ije , o

dejavnosti organov sind ikata  Združenega 
pod je tja  slovenske železarne, o poslova
n ju  počitniškega dom a v Portorožu, o raz
deljevan ju  odpadnih drv, o 350-letnici že
lezarstva na K oroškem , o podelitvi p laket 
zaslužnim  članom  naše delovne skupnosti 
in  organizacijam , o ž iv ljen jsk ih  stroških  
in  osebnih dohodkih, o le tn ih  športn ih  
igrah , o pohodu slovenskih železarjev na 
Triglav, o osnutku  s ta tu ta  skupnosti so
cialnega zavarovanja  delavcev občine R av
ne na Koroškem , o uvedbi prispevka za šol
stvo.

P redsedstvo je  dodelilo naslednje gm ot
ne podpore:

—  Taborniškem u odredu »Koroški je 
k larji«  300 din za nabavo spom inskega 
tra k a  ob razv itju  p raporja .

—  A ktivu  ZMS osnovne šole »Prežiho
vega Voranca« na R avnah  300 din za konč
ni izlet osmošolcev.

— S ind ikatu  Z druženega pod je tja  slo
venske železarne 1805 din  za k ritje  s tro 
škov za delo organov tega sindikata.

— T elovadnem u d ruštvu  TVD »P arti
zan« R avne 200 din za organizacijo izleta 
telovadcev.

— Tov. A ntonu  Š trig lu  200 din zaradi 
dolgotrajne bolezni.

— Tov. V ladislavu Z upancu 200 din za
rad i bolezni.

— Tov. V ik to rju  L evovniku 100 din  po
moč ob poplavi.

— Tov. A ntonu B rin e rju  200 din zaradi 
bolezni.

— Tov. Ja n k u  K okalu  500 din zaradi 
bolezni.

— Tov. Ivanu  L en artu  100 din, pomoč 
ob poplavi.

— S tre lsk i d ružin i'»K nez Pepi« 300 din 
zarad i stroškov p ri organizaciji le tn ih  
športn ih  iger.

—  K oroškem u a tle tskem u  k lubu  400 
din zarad i stroškov p ri organizaciji le tn ih  
športn ih  iger.

— O dbojkarskem u klubu  »Fužinar« 300 
din zarad i stroškov pri organizaciji le tn ih  
športn ih  iger.

— Domu telesne k u ltu re  500 din za 
uporabo prostorov  ob le tn ih  športn ih  
igrah.

— Zvezi borcev R avne 500 din za n ji
hovo redno  dejavnost.

— Tov. Pavli C igler 100 din  kot gm otna 
pomoč.

— Tov. F rancu  H ercogu 200 din  zaradi 
bolezni.

— S lušateljem  delovodske šole 460 din 
za ekskurzijo  v železarno Sisak.

— A ktivu  ZMS »Reka« 500 din kot p ri
spevek za gradn jo  m ladinskega doma.

—  Tov. R ak Dragici 200 din  ko t gm ot
no pomoč ob nesreči moža.

— Tov. A lojzu Sm onkarju  300 din za
rad i nezgode.

— Tov. M artinu  B rezovniku 300 din 
zarad i stroškov selitve.

— Zvezi g luh ih  D ravograd 500 din  za 
njihovo redno  dejavnost.

Naj na koncu tega prispevka obvestim o 
vse sodelavce, da bodo v m esecu decem bru 
občni zbori s ind ikaln ih  podružnic. P red 
sedstvo sindikalne organizacije vabi člane, 
naj se udeležijo teh  zborov v čim  večjem  
štev ilu  in  s svojim i p rispevki in  predlogi 
povedo, kaj m enijo o lastn i organizaciji 
in  kako naj deluje, da bo z njo zadovolj
na večina članov.

Janez  S trah

Dolgčas je  bolezen srečnih. N esrečni se ne 
dolgočasijo, k er im ajo preveč dela.

A. D ufresnes

Bela panorama
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Z zasedanja delavskega sveta
Z asedanje delavskega sveta  v m esecu 

novem bru  je bilo nam enjeno obravnavi in 
p o trd itv i n ač rta  proizvodnje, realizacije, 
izvoza in  števila  zaposlenih za naslednje  
leto

P ri pojasnilu  posam eznih sestav in  le tn e 
ga gospodarskega n ačrta  je  bilo povedano, 
da so bili vsi pred logi predhodno ob rav 
navan i z vodji sklopov obratov  in  obrato- 
vodji, in  da so pripom be, ki so b ile  na teh  
sestankih  izoblikovane, v sedanjih  pred lo 
gih že upoštevane. Obseg proizvodnje za 
naslednje  leto  tem elji na proizvodnih 
zm ogljivostih posam eznih obratov  in  upo
števa tako  tržno situacijo  kakor tud i po
treb e  združenega p o d je tja  za m edsebojno 
m enjavo. N ačrt predvideva, da bomo n a 
slednje  leto proizvedli nekaj nad 395.000 t 
skupne in 117.450 t  blagovne proizvodnje, 
od k a te re  je  15.000 1 predvsem  valjanega 
paličastega jek la  in  gredic, nam enjen ih  za 
blagovno m enjavo z železarnam a Š tore in 
Jesenice.

R ealizacija je  izračunana iz obsega b la 
govne proizvodnje in  poprečnih  p rodajn ih  
cen posam eznih grup  izdelkov z upošte
v an jem  predvidenega asortim enta , v e ljav 
n ih  p roda jn ih  cen na dom ačem  tržišču  in  
p redvidenim  obsegom izvoza. Na tej pod
lagi sestav ljen i n ač rt realizacije  za nasled
n je  leto  p redv ideva 480 m ilijonov din re 
alizacije, k a r  znaša poprečno m esečno 40 
m ilijonov din. P ri izračunu realizacije  je 
bilo upoštevano, da naj bi znašale popreč
ne prodajne  cene naših izdelkov nasled
n je  leto  4,07 d in  kg, b rez upoštevan ja  p ro 
daje  gredic, p ri k a te rih  dosegam o nižjo 
ceno, pa 4,25 d in  kg.

N ačrt izvoza predvideva, da bomo n a 
slednje leto na tu ja  tržišča p rodali 23.260 t 
naših  izdelkov v skupni vrednosti 5 m ili
jonov do larjev , k ar p red stav lja  20 %  od 
načrtovanega obsega blagovne proizvod
n je  in  15,5%  od načrtovane realizacije. 
P ri izvozu naj bi bili izdelki 114. panoge 
zastopani s 83,8% , izdelki 117. panoge pa 
s 16,2 % , po v rednosti pa izdelki 114. pa
noge s 53 ,5% , izdelki 117. pa s 46,5% .

Za načrtovan i obseg blagovne proizvod
n je  se za nasledn je  leto predvideva, da 
naj bi im eli v naši tovarn i poprečno za
poslenih 3720 delavcev. Če upoštevam o po
prečno število  zaposlenih v le tošn jem  letu, 
naj bi nasledn je  leto število zaposlenih po
večali za 4,2 % . Vzporedno s povečanim  
številom  zaposlenih in zboljšano organiza
cijo dela se n ač rtu je  tud i povečanje pro
duk tivnosti dela. P roduk tivnost dela naj 
bi p ri količinskem  obsegu proizvodnje po
večali za 5,5 % , po v rednosti pa za 5,9 % . 
Od skupnega predvidenega števila  naj bi 
bilo v proizvodnih ob ra tih  zaposlenih 63,6 
odst. delavcev, v vzdrževaln ih  in  ostalih 
uslužnostnih  ob ra tih  pa 36,4 % .

Č eprav so bili predlogi p red  obravnavo 
na delavskem  svetu  dalj časa v obravnavi 
in  so bile upoštevane razne dodatne za
hteve, je  bilo na zasedanju  k ljub  tem u ne
kaj pripom b predvsem  na načrtovan i ob
seg blagovne proizvodnje v posam eznih 
obratih , na predv idene p rodajne  cene in 
obseg izvoza. G re za to, da im am o v ne
k a te rih  proizvodnih ob ra tih  v  določeni fa 
zi n ad a ljn je  p redelave ozka g rla  v proiz
vodnji, na k a r  često vpliva tud i asortim en t

naročil. T reba bo zato poskrbeti za odpra
vo ozkih g rl ali pa skušati aso rtim ent n a 
ročil za določene stro je  in  stro jne  naprave  
sprem eniti in  izboljšati. P redvsem  v tež
kih  ob ra tih  je  razen  pom an jkan ja  stro 
kovnih  kadrov  ču titi tu d i pom anjkan je  
drugih  delavcev. Vzroke, da se lju d je  ne
rad i zaposlujejo v  težk ih  obratih , je  razen  
težine dela iskati po m nen ju  n ek a te rih  tu 
di v dejstvu , da so zaposleni v teh  obra tih  
v  p rim erjav i z drugim i ob ra ti preslabo na
grajeni. Na pripom be, da s predvidevano  
poprečno prodajno  ceno v naši tovarn i, ko 
naj bi bili to v arn a  p lem enitih  jekel, ne 
m orem o b iti zadovoljni, je  bilo rečeno, da 
na to delno vpliva dejstvo, da smo bili do 
sedaj zaradi neusk la jene  proizvodnje p re
cej o rien tiran i tu d i na neleg irana jekla, 
da pa na poprečno p rodajno  ceno p red 
vsem  p ri izdelkih  117. panoge močno vp li
va tud i izvoz, k je r  v p rim erjav i z dom a
čimi cenam i dosegam o sorazm erno nižje 
p rodajne  cene. P odatk i kažejo, da tudi 
vsak  najv išje  obdelan proizvod, ki ga iz
važam o, za našo tovarno  ni vedno re n ta 
bilen, zato bi razen  selekcije dom ačih k u p 
cev m orali delno selekcijo ali s tru k tu ra ln o  
sprem em bo izvršiti tud i p ri izvozu. Res pa 
je, da precejšen  del predvidenega količin
skega obsega izvoza p red stav lja jo  še na
ročila, ki so b ila  sk len jena za letošnje le
to, pogodbenih obveznosti pa nismo izv r
šili. Ne m orem o pa p rek  dejstva, da nam  
je izvoz, posebno sedaj, ko je  treb a  za vsak 
uvoženi m ateria l vnap re j p lačati 50-od- 
sto tn i polog, po treben, če se hočemo za na
še po trebe nem oteno oskrbovati s fero le- 
guram i in  drugim  potrebnim  rep rodukcij
skim  m aterialom . Bo pa treb a  izvoz sp re
m eniti tako, da bodo v večji m eri zastopa
ni izdelki 117. panoge in  m anj izdelki 114.

V ponedeljek , 23. novem bra 1970, z ju
tra j smo zvedeli za re z u lta t referendum a 
v ravensk i občini, ki je b il dan  prej, v ne
deljo:

Od 15.956 vpisan ih  volivcev jih  je glaso
valo 11.579. Od tega jih  je  za sam oprispe
vek  za gradn jo  šol in  v rtcev  v občini g la
sovalo 6.354, p ro ti 4.729, neveljavn ih  g la
sovnic pa je  bilo 496. K er p redstav lja jo  
vsi volilni upravičenci v občini 100 odst., 
znaša število  pozitivnih glasov le 
39,8 odst., in tako referendum  ni uspel, 
sam oprispevka za šole pa ne bomo plače
vali.

Za u radne  kom entarje  je  bilo p rv i dan 
po neuspelem  glasovanju  še preh itro , p rav  
tako  za analize, da ne govorim o o tem , na 
kak  način reševati naše šolstvo zdaj, ko je 
s tan je  slej ko prej enako žalostno. Ne
dvom no bo o tem  še veliko razprav, saj 
tako, kot je  zdaj, enostavno ne m ore ostati.

Priprave na referendum so bile izredno 
sk rbne in  številne. O bčinska konferenca 
SZDL in TIS sta izdali dve glasili z na
tančnim  prikazom  stan ja  v našem  šolstvu 
in  z de ta jln im  načrtom  za u red itev  v p r i
hodn jih  petih  letih . Zbori volivcev so bili 
p rire jen i po vseh k ra jih  in  delovnih orga-

panoge. Pripom be, ki so bile izrečene v sa
m i razp rav i tako  glede našega kv a lite tn e 
ga asortim en ta  in  naše prodajne  politike 
nasploh, bodo m orali p redvsem  za to od
govorni delavci v bodoče v večji m eri upo
števati. Č eprav  na n ač rt števila  zaposlenih 
ni bilo posebnih pripom b, pa je bilo v raz 
p rav i opozorjeno, da bi m oral delavski svet 
na naslednjem  zasedanju, ko bosta p red 
m et obravnave finančni n ačrt in  n ačrt 
osebnih dohodkov, upoštevati dejstvo, da 
se OD ne m orejo oblikovati samo po p red 
videnem  številu  zaposlenih, am pak po de
janskem  štev ilu  zaposlenih v posam eznem  
ob ra tu  ozirom a po dejansko oprav ljen ih  
delovnih u rah .

Potem  ko je bila  razp rava  o p red lag a
n ih  sestav inah  gospodarskega n ač rta  za
ključena, je  bil delavsk i svet seznanjen  še 
z rezu lta tom  kon tinu iranega popisa m a te 
ria la  razreda  3 v 4. tu rn u su  le tošn jega le
ta. U poštevajoč posam ezne predloge in  v 
razprav i izražena m nenja  in  stališča je  de
lavski svet sp reje l naslednje  s k l e p e  :

1. V pred laganem  obsegu se po trd i n ačrt 
proizvodnje, realizacije, izvoza in števila  
zaposlenih za leto 1971.

2. P o trd i se pred lagano  število p rip ra v 
nikov, ki naj bi jih  v naši to v arn i zapo
slili nasledn je  leto. Skupno število p rip rav 
nikov je  že upoštevano v n ač rtu  števila  
zaposlenih za naslednje  leto.

3. P o trd i se kon tinu iran i popis m ateria la  
razreda  3 v  4. tu rn u su  letošnjega le ta  in  
dovolijo kn jižen ja  ugotovljen ih  viškov v 
znesku 77.045,09 din v dobro izrednim  do
hodkom  in  m ankov v znesku 32.079,18 din 
v brem e izrednih  stroškov.

4. Eno od nasledn jih  zasedanj je  treb a  
nam eniti obravnavi kadrovske p rob lem a
tike v tovarn i. M ateria l za obravnavo p ri
p rav ijo  za to odgovorne strokovne službe 
tovarne.

-e t

nizacijah. D nevnik V ečer je  izredno vneto  
pom agal p ri p redvoliln i akciji. Sole in  v rtc i 
niso stali ob stran i, am pak so pom agali od 
p rvega do zadnjega dne, ko so okrasili vo
lišča te r  sp rejem ali volilce.

Pa je bilo vse zastonj.
Ze ta k ra t, ko so otroci raznašali vabila za 

volitve po hišah, šo doživeli m arsikaj ne
ljubega. M arsikatero  psovko so m orali po
žreti, m arsika te rega  vabila niso mogli od
dati.

Ni bilo lepo ne k u ltu rn o  stresa ti svojo 
jezo nad otroci, ki niso krivi, da so na 
svetu  in da zdaj, ko že so, želijo nekaj po
stati.

Samoprispevek ne bi ogrozil standarda 
nikomur, saj je  d iferenciacija  glede na 
višino osebnega dohodka določala zadosti 
velik  razpon — revn i nič, sredn ji nekaj, 
prem ožni več, nobeden pa preveč.

In  se je  pokazalo — po grobi oceni so
cialne s tru k tu re  volivcev na posam eznih 
voliščih — da so revn i in sredn ji glasovali 
ZA, prem ožni pa m arsik je  PROTI.

Prežihovo poosebljanje sosesk je  neho
te vstalo  iz spom ina (Jam nica je  zabučala 
itn.) — P rešk i v rh  je  glasoval ZA, D obja 
vas je  glasovala PROTI. P a kaj bi tako

Glasovali smo proti samoprispevku
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naštevali po dolini gor in  dol. V zapisni
ku  je  reg is triran a  svobodna odločitev ob
čanov občine R avne, da si ne m arajo  ni
česar od trg a ti od svojega zaslužka za g rad 
njo šol in  vrtcev.

So tudi objektivni vzroki: gospodarski 
položaj p ri nas je  vse prej kot rožnat, in 
flacija  in  d rag in ja  ne dopuščata m irnega, 
optim ističnega g ledanja  na ju tr išn ji dan, 
k je  šele k a r za celih 5 le t naprej, kakor 
dolgo bi bilo treb a  p lačevati sam oprispe
vek. V tem  položaju se skrb i za svojo d ru 
žino reče nagon po sam oohranitvi, ne egoi
zem. V železarni smo pred  proslavo 350- 
letnice nesli razm erom a lepe plače domov, 
teden  dni p red  referendum om  pa občutno 
nižje. N eredko je bilo slišati še bojazen:

»Če bi ta  denar res šel sam o za šole . . . «
Ne, nihče noče zvoniti po toči. Tudi de

nar, ki je šel za p rip ravo  in izvedbo re fe 

rendum a, ni bil v ržen  proč. Po svetu  im ajo 
drage in štitu te  za raziskavo javnega m ne
nja, ki jih  mi nim am o. Zdaj smo izvedeli 
za javno m nenje in  nedvom no bo to m ar
sikaterega idealističnega politika in  peda
goga (tadva im ata  največ opravka z ljudm i 
in  poklicno m orata gojiti vero v človeka) 
postavilo iz oblakov na rea lna  tla  naše 
vsakdanjosti.

D rugače se bomo m orda v rednotili po
slej, drugače previdno teh ta li zveneče dis
kusije  d rug  drugega te r  pripisovali eno 
težo besedam  in drugo dejanjem .

Če nas je  izgubljeni re ferendum  naučil 
tega, potem  šolnina, ki smo jo plačali za 
poduk, ni b ila  previsoka. O g rad n ji šol in 
v rtcev  pa se bomo m enili naprej — se bo
mo m orali m eniti naprej, saj nas porazno 
stan je  na tem  področju nenehno sili k 
tem u.

R. K.

Iz dejavnosti odbora za splošne zadeve
Na sejah  m eseca ok tobra  je odbor raz

p rav lja l o ponudbi zdravstvenega doma 
R avne na K oroškem , da bi v naši tovarn i 
oprav ili p reventivno  cepljenje p ro ti gripi, 
o kadrovski in poslovni problem atik i, ki 
se je  po jav ila  v tovarni, razp rav lja l pa je 
tud i o d rug ih  zadevah s področja poslova
n ja  in  dela, ki spadajo v njegovo p ris to j
nost. Po obravnavah  posam eznih zadev so 
bili na sejah  sp re je ti naslednji zaključki in 
sk lep i:

Ob upoštevanju , da so cep ljen ja p ro ti 
gripi v p re jšn jih  le tih  pokazala pozitivne 
rezu lta te , je  bilo odobreno, da se cepljenje 
p ro ti te j bolezni tud i letos odobri. Po do
govoru polovico stroškov cep ljen ja  k rije  
naša tovarna, drugo polovico pa kom unal
ni zavod za socialno zavarovanje. Za raz
pored cep ljen ja  in  organizacijske p rip rave  
je  bil zadolžen kadrovski oddelek tovarne.

Na predloge kom isije za kadre  in delov
na razm erja  je  bilo odločeno:

— Ugodi se prošnji O tilije M rav ljak  in 
odobri, da lahko konča štud ij na p rv i stop
nji poslovne sm eri ekonom ske fak u lte te  v 
L jubljan i. K er bo študij končala na prvi 
stopnji, se ji odobri 6-mesečni absolventski 
staž, v  tem  času pa je  še uprav ičena do 
štipendije.

—  Ugodi se prošnjam a P e tra  P rikeržn i- 
ka in  F riderika  Rusa in odobri, da se po 
zaključeni višji ekonom sko kom ercialni 
šoli v  M ariboru  lahko vpišeta v visoko ko
m ercialno šolo. Obem a se za študij na tej 
šoli, če bosta pogoje letos za vpis izpol
nila, odobri štipendija.

— O dkloni se predlog, da bi naša to v ar
na k rila  stroške stro jep isnega teča ja  v  Ma
riboru . O dbor m eni, da ni razloga, da bi se, 
potem  ko je  na R avnah dalj časa delovala 
ad m in istra tivna  šola. in ker taka  šola še 
sedaj delu je  p ri delavski univerzi v Slo
venjem  G radcu, zaradi izpopolnitve v zna
nju  stro jep isja  bilo treb a  voziti v M aribor.

— Ob upoštevanju  v tovarn i že u s ta lje 
ne prakse, da pokrivam o del stroškov raz
nih  zaključnih  izpitov, je  bilo delno ugo
deno prošn ji s lušateljev  TSŽ, oddelka za 
odrasle na Ravnah, ki so zaposleni v naši 
železarni, in  odločeno, da m ora vsak  sam  
k stroškom  zaključnega izpita prispevati po

50 din, p reostale stroške zaključnega izpi
ta  pa k rije  naša železarna.

K ot vsako leto bomo tud i letos ob kon
cu le ta  proglasili 10, 20 in  30-letne jub i
lan te  dela. Z nam enom , da bi bil predlog, 
kaj bi ju b ilan ti v okviru  p rak tične  nagrade 
lahko izbirali, pravočasno in  realno p ri
prav ljen , je  bila za prip ravo  predloga im e
novana kom isija v  sestavu: F ilip  Rožanc, 
P e te r  M ihelač in  Š tefka Savine.

U poštevajoč sodbo drugostopenjskega 
sodišča in  strokovno pravno  m nenje je  bilo 
sklenjeno, da se ugodi predlogu tovariša  
S tefana  Žalika in se z n jim  sklene izven
sodna poravnava v odškodninskem  zahtev
ku za izgubo zaslužka v zvezi z njegovo 
delovno nezgodo v ob ra tu  topilnica.

Na v ečk ra tne  pripom be in  ugovore v i
soko strokovnih  delavcev, zaposlenih v m e
hanskih  obratih , zoper razporeditev  na de
lovno m esto in  razv rstitev  v strokovno 
skupino te r  na sejah  izraženih m nenj in 
tolm ačenj, ki pa se m ed razpravam i niso 
mogla preveriti, je  z nam enom , da bi se za
deva p rav ilno  uredila , bilo sklenjeno:

—  zadolži se kadrovski oddelek, da za 
vse visoko strokovne delavce — inženirje  
v m ehanski obdelovalnici, ki so razporejen i 
v strokovne skupine, ugotovi:

a) njihovo skupno delovno dobo,
b) v katero  strokovno skupino visoko 

strokovnih  delavcev so ob uveljav itv i do
polnjenega p rav iln ika  o delitv i OD bili 
razvrščeni in

c) v katero  strokovno skupino visoko 
strokovnih  delavcev bi ob uveljav itv i p ra 
v iln ika m orebiti m orali b iti sicer razv r
ščeni.

O dbor je  bil seznanjen, da se je  v to 
v arn i p ri tis tih  zaposlenih, ki delajo v ne
p rek in jenem  tehnološkem  procesu — če
t r t i  izmeni, pričel po jav lja ti problem  p la
čila za redno delo ob nedeljah . Sedaj im a
mo z našim  praviln ikom  o delitv i OD za to 
skupino u rejeno  samo vprašan je  p rip ad a
jočih OD za delo na dan republišk ih  in 
d ržavnih  praznikov. V času, ko smo d rugi 
zaposleni delali 48 ozirom a 46 u r  na te 
den, vprašan je  plačila za redno delo ob ne
deljah  pri zaposlenih v š tirih  izm enah ni 
bilo sporno. Z uvedbo sk ra jšanega delov
nega tedna, ko im am o drugi zaposleni po 
dve ali tr i  proste sobote v mesecu, pa že
lijo delavci, ki redno delajo v š tir ih  izm e
nah in  m orajo  po razporedu  redno delati 
tud i ob nedeljah , da bi se jim  za to delo 
priznal posebni dodatek. R azprava je  po
kazala, da je  z uvedbo sk ra jšanega delov
nega tedna taka  zahteva verje tn o  up rav i
čena. Odločeno je  zato bilo, da je  z nastalo

v .  W '

Nova hotuljska cesta — uradno še vedno zaprta
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Dober dan, jesen

problem atiko  treb a  seznaniti delovno sku 
pino, ki dela na področju  usk lad itve  p ra 
viln ika o delitv i OD, z nalogo, da preuči 
m ožnost rea lizacije  take  zahteve ozirom a 
izoblikuje pred log  višine posebnega do
datka  za redno  delo ob nedeljah . O p red 
logu, ki bo izoblikovan, bo v tovarn i še 
govor, p o trd iti pa ga bo seveda končno 
m oral, če se bo z n jim  strin ja l, delavski 
svet tovarne.

Ob obravnav i nakazanega problem a je 
bilo v razp rav i ugotovljeno, da v posam ez
nih  ob ra tih  zaposleni delajo precejšn je  šte 
vilo n ad u r in  da se obseg nadurnega dela 
delno sk riva  tud i v  pogodbah o dodatnem  
delu. Poleg  ob jek tivn ih  potreb , ki v proiz
vodnji sicer nastopajo, je  vzroke za pove
čani obseg n adurnega  dela iskati tud i v 
dejstvu , da je  delavski svet nekoč odločil, 
da b rem eni sk lad  osebnih dohodkov ob ra
tov sam o z le tn im  načrtom  določeno štev i
lo nadur, razlika pa  b rem eni skupni sklad 
osebnih dohodkov tovarne. Tako ti obra ti 
na ta  način lahko  dosegajo višjo proizvod
njo in  realizacijo, m edtem  ko jih  izplačani 
OD za oprav ljeno  delo v celoti ne b rem e
nijo. O dbor se v razp rav i ni spuščal v ko
ristn o st ali nekoristnost že sp re je te  odlo
čitve, sklenil pa je, da m ora delovna sku 
pina, določena za u red itev  področja form i
ran ja  in delitve OD, p reučiti up rav ičenost 
in koristnost sp re je te  odločitve. Na podla
gi zak ljučka m ora, če bo to potrebno, 
p red laga ti po trebne sprem em be tega sk le
pa.

Z arad i po trebe  po doslednejši uporabi 
predpisan ih  zaščitn ih  sredstev  na delovnih 
m estih  je  b ila  izdana odredba o poostre
nih zaščitn ih  m erah  s področja v a rs tv a  p ri 
delu. Na odredbo so zaposleni v posam ez
nih  ob ra tih  različno reag irali. P roblem i, ki 
so se s tem  v  zvezi pojavili, so po m nenju  
odbora v  p recejšn ji m eri rezu lta t našega 
popuščanja p ri upo rab i zaščitnih sredstev , 
predvsem  pa p ri nošenju  zaščitn ih  čelad. 
O dbor pa je  bil seznanjen  tu d i z m ne
njem , da sedanje  zaščitne čelade za vsa

delovna m esta in  dela povsem  ne u streza
jo, zato bi jih  verje tn o  kazalo zam enjati 
z bolj p rim ern im i. V zvezi z nakazanim i 
problem i in  v razp rav i izraženim i m nenji 
je  odbor odločil:

—  O ddelek za varstvo  p ri delu  m ora 
preučiti nasta li problem  nošenja zaščitnih 
čelad in  ugotoviti, če je  n jihova sta lna  
uporaba na vseh delovnih m estih  v tovarn i 
po trebna. Po ugotovitv i s tan ja  m ora p ri
p rav iti predloge ukrepov in  rešitev.

—  O ddelek za varstvo  p ri delu m ora 
preučiti, če sedanje čelade na vseh delov
nih  m estih  in  delih ustrezajo  svojem u na
m enu ozirom a ugotoviti, če na določenih 
delovnih m estih  sedan jih  zaščitnih čelad 
ne bi kazalo zam enjati z bolj prim ernim i.

O dbor je  odobril, da naša to v arn a  po
rav n a  svoje obveznosti do gledališkega 
ig ra lca  tovariša  S tane ta  Severja , ki je so
deloval v  k u ltu rn em  delu  p rogram a na 
osrednji p roslavi 350-letnice fužinarstva  v 
M ežiški dolini, in obveznosti do sk lad a te 
lja  R adovana Gobca, ki je  napisal glasbo 
za kan tato , ki je  bila na osrednji proslav i 
prvič izvajana  p ri nas na R avnah. V sm i
slu 53. člena p rav iln ika  o delitvi OD pa je 
odločil, da se delavcem , ki so bili odgo
vorni za p rip ravo  p rired itev  in  osrednje 
proslave, k a r je bilo po trebno  oprav iti v 
glavnem  izven rednega delovnega časa, po 
obsegu oprav ljenega dela p rizna ustrezna 
denarna  nagrada.

V zvezi z obvestilom  vodne skupnosti 
D rava-M ura  in  osnovne šole Prežihovega 
V oranca R avne na K oroškem , da je  našim  
predstavn ikom  v n jihovih  organih  u p rav 
lja n ja  potekel m an d at in  da naj zato im e
nujem o nove člane, je  bilo odločeno:

—  Za našega p redstavn ika  v skupščino 
splošne vodne skupnosti D rava-M ura se za 
naslednjo  m andatno  dobo im enuje  tovariš 
Jože K ert, vodja oddelka za novogradnje.

— Za našega p red stav n ik a  v svet 
osnovne šole P režihovega V oranca R avne 
na K oroškem  se im enuje  Jože Volf, zapo
slen v kadrovskem  oddelku.

O dbor je bil seznanjen  s problem atiko, 
ki nastopa na področju  stanovan jske iz
gradnje. U gotovljeno je  bilo, da je  na tem  
področju  zarad i slabih  poslovnih rezu lta 

tov v p re jšn jih  dveh le tih  nasta l določen 
zastoj, ki bi ga v prihodn jem  obdobju bilo 
treb a  nadoknaditi. Da bi pom anjkan je  
g radn je  stanovanj v družbeni lasti delno 
om ejili, je  bilo predlagano, da bi naša to 
v a rn a  podobno kot že v Dobji vasi, na P re 
v a ljah  skupno z drugim i pod je tji tega  k ra 
ja  pristop ila  k g rad n ji enodružinsk ih  s ta 
novanj. S tanovan jske  hiše bi s sredstv i to
varne  dogradili do 3. faze, nato  pa bi jih  
s pogoji, ki so velja li za Dobjo vas, p rodali 
in teresentom , zaposlenim  v železarni. Po 
u rban ističnem  n ačrtu  se predvideva, da bi 
se na P rev a ljah  na področju, ki je  za g rad 
njo določeno, lahko zgradilo okrog 80 s ta 
novanj. Od tega števila  bi naša železarna 
zgrad ila 40, razliko  pa pod je tja  na P re 
valjah . Z adeva je šele v  začetni fazi, zato 
je  odbor pooblastil upravo  tovarne, da se 
v nakazan i sm eri dogovarja s p redstavn ik i 
u rban ističnega b iro ja  in  išče n a jp rim er
nejši in  h k ra ti na jcenejši način gradnje. 
Seveda pa bo končna odločitev lahko sp re
je ta  šele, ko bodo p ri nas znani rezu lta ti 
zak ljučnega računa ozirom a bo znana v i
šina sredstev , s ka terim i bomo naslednje 
leto za po trebe stanovanjske izgradnje 
razpolagali.

R udarsko  m eta lu ršk i in  kem ijski kom 
b in a t T repča nam  je  posredoval p riporoči
lo, da bi naša to v arn a  v obliki posojila 
p rispevala  del finančn ih  sredstev , ki bi jih  
na Kosovem  potrebovali za izgradnjo  šol. 
O dbor n jihovega priporočila ob dejstvu , 
da nam  v naši občini p rim an jk u je  finanč
nih sredstev  za investicije  v šolstvu in  da 
smo jih  skušali zb ra ti z uvedbo sam opri
spevka, česar pa preb ivalci občine niso 
sprejeli, n i mogel sprejeti.

O dboru so bile posredovane v razpravo  
še prošn je  n ek a te rih  d ruštev  in  organiza
cij za finančno pomoč. Vse prošn je  so bile 
zarad i p om an jkan ja  finančn ih  sredstev  
odklonjene. O dbor pa je  končno m oral 
odločiti še o n ek a te rih  ugovorih in  d ru 
gih kadrovsk ih  zadevah v  zvezi z raz reš it
vijo delovnega razm erja  in  zasedbe delov
nega m esta. O sp re je tih  odločitvah so bili 
tako prizadeti kakor tud i za izvedbo odgo
vorne strokovne službe posebej obveščeni.

-et

I’a je le trava
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Elektrotehniško društvo Ravne

Naši elektrotehniki

Po več kot dveletnem  obdobju je  E lek
tro tehn iško  društvo  Ravne, ki je  podruž
nica istoim enskega d ru štv a  iz M aribora, 
im elo svoj občni zbor. E lek tro tehn ik i iz 
M ežiške doline so preg ledali delo v  p re 
tek lem  obdobju in  ugotovili, da je  d ru 
štvena dejavnost razv ita  v precej večji 
m eri, ko t je  to znano. D ruštvo im a prek  
70 članov in  k ljub  m nogostranski angaži
ranosti posam eznikov ti najdejo  še ved
no čas in  potrebo, da k rep ijo  stanovsko 
zavest v okviru  svoje organizacije. Osnov
ni cilj d ruštva  v p re tek lem  obdobju je  
bilo izobraževanje članstva in  k rep itev  
njegove m ateria lne  baze. E lek tro tehniško  
društvo  deluje izključno na podlagi sred 
stev, k i si jih pridobi s svojim  delova
njem . S p ro jek tan tsk im i uslugam i, s p r i
re jan jem  tečajev  in  strokovnih  predavan j, 
z izdajo sk rip t itd., je  d ruštvena  b lag a j
na  izkazala tako  aktivo, da je  bilo m o
goče m isliti na večjo akcijo. Tečaj o v a r
nosti in  p rv i pomoči je  bil o rgan iziran  s 
pomočjo m atičnega d ru štv a  M aribor in  ga 
je  obiskalo 130 e lek trik a rjev  iz vse doline. 
P rire jen a  so bila  p red av an ja  in  izdali 
smo sk rip ta  o e lek trom otorsk ih  pogonih 
s posebnim  poudarkom  va lja rn išk ih  pogo
nov. V le tu  1969 smo si ogledali sodobno 
h id roe lek tra rno  Z latoličje (Srednja D rava 
I), letos pa smo v sep tem bru  ob pomoči 
Ž elezarne R avne in  R udnikov svinca in 
topilnice Mežica organizira li štiridnevno 
strokovno ekskurzijo  v  Tovarno kablov 
Svetozarevo in Železarno Skopje. Zelo za
nim iva in  koristna  obiska teh  pod jetij sta  
b ila  povezana z ogledom  k ra jev  in  zna
m enitosti tega dela naše dom ovine. Videli 
smo poleg Skopja Prizren, dečanski sa
m ostan, Ivangrad , P rijepo lje , Z latibor, T i
tovo Užice, Topolo — sk ra tka , polno je 
nepozabnih vtisov.

Občni zbor E lek tro tehn iškega d ru štv a  
je  poleg kritične presoje delovanja  d ru 
štva nakazal tud i sm ernice za bodoče de
lo. Ena od sm eri delovanja d ru štv a  m ora 
b iti p rizadevanje  za dvig strokovnosti

članstva. Ne samo zain teresiranost član
stva, tem več n u jn a  po treba  vsakdanjega 
dela nas silita, da m oram o širiti naše 
znanje na nova področja. E lek tro tehniška

V začetku ok tobra se je  na R avnah  se
sta la  kom isija, ki naj bi p reučila  m ožnosti 
za osredotočenje in  izboljšanje obvešča
n ja  na K oroškem . Za p redsednika te  ko
m isije je  izvolila nov inarja  Dela tov. D raga 
V resnika, ki je  eden od pobudnikov in 
g lavnih  ak te rjev  te  zamisli.

Tov. V resnik  je  povedal, da na K oro
škem  enotnega javnega m nenja  ni, če
p rav  je  na obm očju š tirih  občin precej 
organizacij, k i im ajo  mnogo skupnega. 
Med NOB je  na tem  obm očju izhajal K o
roški partizan , ne pa  m orda slovenjegraj- 
ski ali ravenski. Tudi po osvoboditvi je 
precej dolgo še obsta ja la  enotnost, zdaj 
pa je  večk ra t ni.

To je eden osnovnih razlogov za u s ta 
novitev K oroškega tiskovnega cen tra, d ru 
gi pa racionalizacija  novinarskega dela, 
k er potem , ko bi cen te r začel delati, ne 
bi bilo več treb a  hoditi po občinah novi
narjem  najrazličnejših  hiš p ritisk a t na iste 
kljuke, am pak bi novice dobivali na cen
tru .

O rganizacija tiskovnega cen tra  je za
m išljena tako, da bo družila  poklicne no
v in a rje  in  dopisnike. Z m ontažo te lep rin 
te rja , ki jo financira  Delo, bo cen ter de
jansko začel obstajati. T e lep rin te r bo m on
tira n  v  Slovenj G radcu, k er je  ta  k ra j sre
dišče, če prište jem o še velenjsko in  m ozir
sko občino. C en ter bo svoje inform acije 
proda ja l časopisom in  s tem  k ril del svo
jih  stroškov.

C entralizacija  (in s tem  izboljšanje) 
obveščanja pa se ne m ore om ejevati le na 
tisk. Radio Slovenj G radec im a že zdaj
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tehnologija, ki p rih a ja  z novim i n ap rav a
mi v naša podjetja , zah teva nova znanja 
in  sposobnosti. D rugo področje delovanja 
društva, ki je  bilo zelo poudarjeno  na obč
nem  zboru, je  poučevanje k ra janov  v 
zvezi z varnostjo  in  nevarnostjo  pri elek
trik i. Tu m ora službeno dolžnost zam enja
ti stanovska dolžnost, saj je  z vsakim  
dnevom  več e lek trific iran ih  nap rav  v go
spodinjstvu  in  km etijstvu , to rej na pod
ročjih , k je r znanje o nevarnosti p red  elek
tričn im  tokom  še vedno nadom eščata ne
p rev idnost in strah . Tesnejše sodelovanje 
s proizvajalci e lek tričn ih  n ap rav  za go
spodinjstvo in ustrezno angažiran je  elek- 
trod istribucijsk ih  podjetij bo lahko mnogo 
prispevalo k uspešnosti take  akcije.

Na občnem  zboru je bil govor še o 
flu k tu ac iji e lek trik arsk ih  kadrov, o odno
sih z rad ioam atersk im  društvom  itd. Po
leg štev iln ih  k o n kre tn ih  sklepov, ki so bili 
sprejeti, je b il izvoljen nov 7-članski 
u p ravn i odbor: dipl. ing. Janez  B ra tina  
(predsednik ETD), Tomše Alojz (podpred
sednik ETD), V ušnik Ivan  (ta jn ik  ETD), 
G in ter E rih  (blagajnik ETD), dipl. ing. 
K ran jc  A nton (član), P ristovn ik  F ranc 
(član) in  B rum en D rago (član). N ovem u 
odboru želimo delovnih uspehov v  upa
nju , da bodo im eli v članstvu  in  v  družbi 
še v  bodoče čvrsto oporo, da bo lahko 
E lek tro tehniško  d ruštvo  R avne na K oro
škem  izstopalo ko t najbolj trdoživa s ta 
novska organizacija regije.

B.

š tir i tedenske oddaje, m oral pa bi razširiti 
p rogram  tako, da bi oddajal eno u ro  dnev
no za vso regijo. S tudio v Slovenj G radcu 
bi ustrezal, slišnost v  vseh k ra jih  koroške 
reg ije  pa bi b ila  dosežena, če bi se ta  p ro 
g ram  lahko oddajal p rek  oddajn ika na 
U ršlji gori. Z uporabo tega  oddajn ika bi 
p rih ran ili m ilijardo  d inarjev .

Ob p rim ern i politični podpori koroških  
občin bi m orda uspeli s tem  predlogom , 
saj se tud i vodstvo ljub ljanskega rad ia  za
vzem a za decentralizacijo  program a. R az
iskave pa so pokazale, da lju d je  tis te  ure, 
ko se oddaja lokaln i program , 60 odst. več 
poslušajo radio  ko t sicer.

M anj konkre tna  je  ustanov itev  koro
škega tednika. Delo bi bilo p rip rav ljeno  
tiskati in  razpošiljati ta k  tednik , če bi bila  
zagotovljena nak lada  6.000 izvodov, torej- 
tu d i toliko naročnikov. Osnovno vp rašan je  
je  to rej, ali K oroška ta k  tedn ik  hoče im eti 
ali ne.

M nenje tov. V resnika, da bi K oroški fu- 
ž inar s svojo trad ic ijo  in  svojim i sodelavci 
lahko p red stav lja l osnovo koroškem u ted 
niku, je u redn ik  F už inarja  K olar korig ira l 
v tem  sm islu, da K oroški fuž inar k ljub  
20-letni trad ic iji n ikoli ni op rav lja l vloge 
tekočega, dnevnega obveščanja, am pak  je 
zm eraj bil bolj rev ija  kot časnik.*Zato bi 
tud i v  prim eru , če bi začel na tem  območ
ju  izh a ja ti tednik , F užinar lahko izhajal 
še napre j, k er bi s svojim i po ljudno znan
stvenim i prispevki lahko tedn ik  le dopol
njeval. Ob sedanji kadrovski zasedbi pa ne 
bi m ogel p rispevati k ustanov itv i tedn ika, 
ker im a en  poklicni nov inar z dvem a li-

Ustvarjanje koroškega javnega mnenja
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Samogovor o poslovnem bon-tonu

Pesmi in sanje

B on-ton je  lepo vedenje. »Eine gu te  K in- 
derstube« p rav ijo  Nemci in  je  dobesedni 
prevod  z »dobro otroško sobo« nesm iseln, 
pom eni pa, da se vedem o zvečine tako, k a 
kor smo se naučili v o troštvu  in  se nas 
potem  le še m alo kaj prim e. V ljudnost je 
v m edsebojnih odnosih to, k a r olje v m o
to rju , to re j neobhodno po trebna za gladek 
tek. Toda saj ne nam eravam o danes raz 
p rav lja ti o oliki zato, k er bi nam  v  časo
pisu že vsega drugega zm anjkalo. Razm iš
lja ti želimo preprosto  o posebni zvrsti 
v ljudnosti, ki se ji lahko reče poslovna, 
delovna, kom ercialna, ekonom ska, p ro d a j
na, nabavna, sk ra tk a  trgovska vljudnost.

Ali je  to potrebno? bo kdo vprašal. Ni 
potrebno, k ad a r je tak a  v ljudnost sam a 
po sebi razum ljiva  sestav ina v poslovanju 
nekega pod je tja  in  v odnosih do strank . 
Je  pa potrebno, če ni zm eraj tako. Poseb
no je  potrebno, če lahko neprim erno  vede
n je  pokvari kak posel. V takem  p rim eru  
pom eni n arav n o st izgubo.

N obena šola bon-tona posebej ne uči, 
pa v en d ar je  nekoč veljalo , da se šolani 
lju d je  lepše vedejo od drugih . Ne vem , če 
p ri nas zahtevam o od ljudi, ki nas p red 
stav lja jo  navzven, razen  strokovne sposob
nosti in  besedne sp re tnosti tud i oliko ali 
vsaj m irne  živce. Z nan ja  p rak tične  psiho
logije, to  je  poznavanja ljudi, p rav  gotovo 
ne. Pa v en d ar bi vse to m oralo b iti p rav  
tako  sestavni del poslovnega človeka kot 
bela sra jca  in  k rav a ta .

Poslovni bon -ton  je  nam reč več ko t obi
čajno lepo vedenje. Več zato, k e r je  obe
nem  olika in  tak tika . O bičajno lepo vede
n je  je  ku ltiv iran o  obnašan je  posam eznika 
brez vsak ih  nam enov, poslovni bon-ton  
im a točno določen cilj, in  ta  je: sk len iti 
za svoje pod je tje  ugoden posel, dobro k u p 
čijo. T orej naš poslovni človek ne sam o da 
dom a v  svoji p isarn i ali na službeni poti 
v državi in  tu jin i p red stav lja  Železarno 
R avne, am pak  tud i s svojim  vedenjem , zna
njem , splošno izobrazbo, s svojim i duho
v itostm i neprestano  p red stav lja  Železarno 
Ravne. Sam  svoj p riv a tn i XY je šele med 
svojim i štirim i stenam i, p rej pa ne.

P redvsem  poslovni bon-ton  zato zah teva 
sposobnost p rilagoditve v sakokra tnem u 
sogovorniku. P ri tem  se niže ni težko spu
stiti, čeprav  to ni vedno p rije tno , dosti 
teže pa je  stopiti više. N ajteže je  m orda 
dati sogovorniku p rav , četudi ta  nim a 
prav.

K aj pa je  v poslovnem  bon-tonu  vožnja 
pri rdeči luči skozi križišče, če uporabim o 
cestno p rom etn i žargon in  k a te ri so tak i 
naši v sakdan ji p rekršk i, ki bodisi škodujejo  
ugledu železarne, lahko pa pom enijo v 
danih  prim erih  tud i konkre tno  izgubo?

P redvsem  je to p rek lin jan je  v vseh m o
gočih jezikih. K dor p rek lin ja  p red  sodelav-

stom a, kak ršn a  sta In fo rm ativn i in K oro
ški fužinar, pač dovolj dela.

T ako je  prev ladalo  m nenje, naj kom i
sija  dela še naprej, s tem  da se v  p rv i 
v rs ti u k v a rja  z v p rašan jem  tiskovnega 
cen tra  in  enotne rad ijsk e  postaje  za K o
roško.

K. M.

ci železarne, bo p re j ali pozneje tud i p red 
poslovnim i gosti.

Po tem  sta  to vsevednost in  dom išljavost. 
Odveč je  ponoviti, da vseveden ni nihče, 
n a ravnost sm ešen pa tisti, ki to hoče b iti 
v d rugi stroki.

Sem  spada tud i p redava te ljstvo  o k a te 
riko li tem i. Sploh v e lja  tu  kot povsod p ra 
vilo, da so dobri poslušalci včasih uspešnej
ši od dobrih  govornikov, ki ne znajo ne
h a ti in  se k a r napre j »silijo ven«.

Pogosta napaka je nadalje  razčiščeva
nje m edsebojnih spornih  s tv a ri p red  tujci. 
N a jra je  gre tu  za »nadiranje« podrejenih .

Ne nazadnje  je  treb a  om eniti duhoviče
n je  za vsako ceno. P rv ič  ni vsak poslovni 
gost ljub ite lj dovtipov, drugič pa je  nem o
goče b iti nenehno duhovit.

Seveda bi takole  lahko naštevali še p re 
cej dolgo, p reden  bi bil seznam  izčrpan, 
toda to  n iti n i nam en. N am en je bil opo
zoriti na stvari, ki se zdijo m alenkosti, pa 
so vse p re j kot to.

P red  gosti smo zm eraj p redstavn ik i Žele
zarne R avne. P red  gosti iz d rug ih  rep u b 
lik  smo poleg tega še Slovenci in  pred 
tu jc i Jugoslovani.

To bi m orali im eti nenehno p red  očmi, 
da bi n a jh u jše  p rek ršk e  s tega področja

V drugem  polletju , zlasti pa v zadnjem  
če tr tle tju  le tošnjega le ta  smo v železarni 
R avne močno zaostrili varnostno  discipli
no. P ri tem  ne gre za u v a jan je  n ikakršn ih  
novih oblik  in  m etod dela ali za izvaja
n je  dodatn ih  varnostn ih  predpisov, m arveč 
predvsem  za doslednejše izvajan je  obsto
ječih varnostn ih  ukrepov  in p rav il in te r
nega p rav iln ika  o v a rs tv u  pri delu.

Res je, da se pom anjk ljivosti in  n ep ra 
v ilnosti v a rs tv a  p ri delu pokažejo zlasti pri 
še prepogostih  delovnih nezgodah in d ru 
gih pojavih, ki ovirajo  norm alno delo, naš 
cilj pa je, da te dogodke z možnim i ukrep i 
p ravočasno preprečim o. P ri tem  ne m ore
mo in ne sm em o p rezre ti dejstva, da je 
varstvo  pri delu  sestavni del vsakega pro
izvodnega, delovnega in  tehnološkega p ro 
cesa, zato je  po trebno p ri izvajan ju  tega 
v a rs tv a  stalno in  tesno sodelovanje te h 
nično operativnega k ad ra  s poklicno službo 
v ars tv a  p ri delu  in  nadzornim i organi. To 
sodelovanje je  že postalo sta lna  oblika de
la pri izvajan ju  p reven tivn ih  varstven ih  
akcij in  se odraža predvsem  pri zagotav- 
v ljan ju  tehničn ih  v ars tv en ih  ukrepov. 
U pam  pa si trd iti, da je  še prem alo  do
slednosti p ri izvajan ju  konkre tn ih  nalog 
v ars tv a  pri delu  glede na dolžnosti in od
govornosti, ki jih  im a vsak  na svojem  de
lovnem  m estu, zlasti glede varnostne  dis
cipline in  uporabe osebnih zaščitnih sred
stev.

V sakem u m ora postati jasno, da p ri zago
ta v ljan ju  večjega in boljšega v ars tv a  pri 
delu  ne smemo zanem arja ti ali opuščati 
osnovnih varnostn ih  ukrepov, red a  na de
lovnem  m estu ali nošenja zaščitnih čelad

znali tud i p rim erno  ob ravnavati in  jih  
p reprečevati.

n. r.

in  d rug ih  osebnih zaščitnih sredstev , ki 
im ajo danes za v a rnost velik  pomen.

P rav  tako  se je treb a  sprijazn iti z dej
stvom , da za k ršite lje  tak ih  predpisov v 
in te resu  pod je tja  in  družbe ne bo prosto ra  
v naši železarni, ker nas posledice delov
n ih  nezgod vse preveč stanejo  in  povzro
čajo velike težave pri zaposlovanju delov
n ih  invalidov.

O dredba o izvajan ju  v ars tv a  pri delu  v 
železarni, ki jo je  izdal glavni d irek to r 
pod je tja  vsem  zaposlenim , je  važno opo
zorilo na odgovornosti in  dolžnosti, ki jih  
im a vsak  na svojem  delovnem  m estu v 
zvezi z varstvom , te r  na posledice, ki v sa
kega delavca lahko osebno brem enijo  m a
terialno , disciplinsko in kazensko.

Z doslednejšim  izvajan jem  varnostne  
discipline na vseh delovnih m estih  bomo 
koristili sam i sebi, svojem u pod je tju  in 
širši družbeni skupnosti.

F ranc Čegovnik

POPRAVEK

V seznamu sodelavcev, odlikovanih ob 
350-letnici, je po pomoti izostalo ime tova
riša Karla K r a l j a ,  ki je bil odlikovan 
z redom dela s srebrnim vencem.

Tov. Kralju se opravičujemo.
Urednik

K rivoverec je  človek, ki ima svoje m ne
nje.

Bossnet

Zaostrena varnostna disciplina 
v železarni
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Sindikat in kultura v letu 1971
S ind ikati slovenskih železarn so na 

dnevni red  seje kom isije za rek reacijo  in 
oddih dali tud i sodelovanje na področju 
ku ltu re . M ožnosti za sodelovanje in  izm e
njavo p rired itev  dajejo  seveda tiste  pano
ge, ki jih  v posam eznih železarnah gojijo. 
To so pri nas p ihaln i o rkester, likovna 
um etnost, um etn iška fo tografija  in  d ram 
ska dejavnost, K oroški ok te t in  folklora.

Dogovor je  tak , da bi združeni likovni 
u m etn ik i vseh tre h  železarn  p rv i začeli z 
akcijo te r  se s skupno razstavo najp re j 
p redstay ili na R avnah  (mogoče še letos), 
nato  pa v Š to rah  in  Jesenicah. Tu velja  
om eniti, da je  likovna dejavnost na Jese
nicah izredno živahna, saj v d ru štv u  DO- 
LIK  dela nad 40 ljudi.

Tudi fo toam aterji naj bi razstav lja li, in 
sicer tako, da se dom ači svojem u k ra ju  ne 
bi p redstav lja li. Na R avnah bomo potem 
takem  videli fo tografije  S torčanov in  J e 
seničanov, naši pa bi razstav lja li v Š to rah  
in  na Jesenicah.

G ostovanje gledaliških skupin  bo pri 
nas možno, takoj ko bo k u ltu rn i dom p re 
u rejen , seveda pa so v ra ta  za gostovanja 
odp rta  našim  na Jesen icah  in  v Š torah.

N ajlaže se bodo za sodelovanje verje tno  
dom enili godbeniki, ki redno vadijo  in  so 
vsak  hip sposobni nastopiti k jerkoli. Č eprav 
še niso v načrtu , lahko tud i naši pevci in 
fo lk loristi h itro  p rip rav ijo  k v alite ten  na
stop.

Toliko je to rej dogovorjeno, k er tem elji 
na tem , k a r obstaja  in  dokaj redno dela. 
Seveda pa ni rečeno, da je  to vse ozirom a 
da ne bi moglo b iti še česa. P redvsem  pa

MEDNARODNIMETALOGRAFSKI 
SIMPOZIJ V LEOBNU

V tre h  dneh, od 14. do 17. oktobra 
1970 se je  zvrstilo  na tem  sim poziju 43 
p redavan j s področja m etalografije . P re 
d av an ja  so obravnavala  novosti na raznih  
področjih  m etalografije , kot so: p rip rava  
m etalografsk ih  vzorcev, e lek tro litsko  in 
potenciostatsko jedkan je , in te rfe renčna  
elek tronska  in ra s te r  m ikroskopija, viso- 
k o tem pera tu rna  m ikroskopija, ren tgenske 
m etode, diferencialno term ične analize, 
d ila tom etrija  in  k v an tita tiv n a  m etalogra- 
fija. P red av an ja  so bila po tem atik i lo
čena v  dve skupini, ki sta delali istoča
sno.

Mnogo novosti je  v p rip rav i m eta lograf
skih vzorcev, p ri čem er je  bil poudarek  
na po liran ju  z d iam antn im i pastam i od 
grobih z zrnatostjo  do 15 m ikronov do zelo 
fin ih  z zrnatostjo  navzdol do 1 m ikrona. 
Z razvojem  novih področij, predvsem  pa 
k van tita tiv n e  m etalografije  postaja  p r i
p rava  vzorcev vedno bolj zahtevna. Na 
področju kvan tita tiv n e  m ikroskopije je 
opaziti v zadnjih  dveh do treh  letih  iz
reden  napredek  in konkurenčno borbo 
proizvajalcev specializiranih aparatov . 
P rib ližno pred  osmimi leti je  bil izdelan 
p rv i m ikroskop za k van tita tivno  določa
n je  posam eznih m etalografsk ih  količin.

s tem  vloga sind ikata  p ri sodelovanju  na 
ku ltu rn em  področju ni končana, am pak po
tekajo  resni pogovori v  tovarn iškem  odbo
ru , kako v p rihodnjem  letu  poživiti ku l
tu rn o  dejavnost z n o t r a j  železarne med 
delavci.

S indikat se nam reč p rav  dobro zaveda, 
kako pom em bno besedo bo im el p ri načr
tovan ju  k u ltu rn e  politike v k ra ju  in celo 
v občini, saj je  ena od najvažnejših  novo
sti v zakonu o k u ltu rn ih  skupnostih  prav  
večje odločanje delavcev o v p rašan jih  in 
p rogram ih  ku ltu re . Od tega, v kakšni m e
ri bodo delavci to svojo pravico tud i uve
ljav lja li, pa bo precej odvisno, koliko bo 
do kakšnih  sprem em b in poživitev prišlo  in 
koliko ne.

P reh itro  je  danes p recizirati posam ezne 
k u ltu rn e  dejavnosti v naši železarni. N aj
bolj p resenetljivo  je  p rav  gotovo, da med 
3500 zaposlenim i ne bi bilo 40 do 60 pev
cev in  pevk za k v alite ten  pevski zbor že
lezarne (na P rev a ljah  im ajo tri). Da ne bi 
bilo ljub ite ljev  dobrih  kn jig  za en  klub, je 
p rav  tako malo verje tno . K lub novinarjev  
— am aterjev  bi verje tno  bil zelo koristen, 
saj nam  dobrih  dopisnikov vedno p rim an j
kuje.

Toda, kot rečeno, ni nam en izčrpno na
š tevan je  najrazličnejših  m ožnih dejavno
sti. O n jih  se bodo pogovarjali na sejah 
tovarniškega odbora sindikata, program  in 
m orebitno kom isijo pa oblikovali na letni 
konferenci v začetku prihodnjega leta. 
R azveseljivo pa je  vsekakor, da se je  ta 
ko uspešno začelo.

n. r.

Več le t je  bil ta  izdelek firm e M etals 
R esearch edini na tržišču in  zato tud i p ri
m erno drag. T ak  m ikroskop je oprem ljen  
s televizijsko kam ero in  tud i z ekranom , 
obenem  pa je  cela ap a ra tu ra  povezana z 
e lek tronskim  računalnikom , ki šte je  vk lju - 
čke in jih  k lasific ira  po velikosti in  obli
ki, določa velikost zrn  in njihovo poraz
delitev, v rednoti karb idne  faze, p ri fe r it
no p erlitn i s tru k tu r i nam  lahko podaja 
m edsebojne odnose v odsto tkih  ploščin 
itd. V zadnjih  le tih  so se pojavili novi 
proizvajalci in  lahko rečemo, da sta  nem 
ška firm a Leitz in  švicarska firm a Wild 
kvalite tno  že prekosili p rv i k van tita tivn i 
m ikroskop. Začela se je  to rej m očna kon
kurenčna borba, ki bo vplivala na kvali
teto  in ceno. Vodilni in štitu ti že v veliki 
m eri oprav lja jo  raziskave z uporabo 
kvan tita tiv n e  m etalografije . R ezultati teh 
raziskav obetajo  velik  napredek.

Zanim iva so bila tud i p redavan ja , ki so 
obravnavala  p rim erjave  m ed optično m i
kroskopijo, predvsem  pa p rim erjave  med 
elek tronsko  in  ra s te r  m ikroskopijo. Ved
no bolj si u tira  po t v p rak tično  m etalo- 
grafijo  ra s te r elek tronsk i m ikroskop, p red 
vsem  zato, ker je  p rip rav a  vzorcev p re 
proste jša  od p rip rave  vzorcev za e lek tron 
sko m ikroskopijo, rezu lta ti pa so bolj ali 
m anj enakovredni. R aster m ikroskopija 
im a torej veliko bodočnost in mnogi m e-

talografi p ričakujejo , da bo v velik i m eri 
izpodrinila drago in zam udno elektronsko 
m ikroskopijo.

S področja ren tgenske d ifrak tom etrije  
so p redavan ja  — in te resan tna  za naše 
področje dela — obravnavala  raziskave 
tek s tu r na v isoko-tem peratu rnem  d ifrak - 
tom etru , kakršnega im am o tud i v našem  
m etalografskem  laboratoriju .

A p ara tu re  za v isokotem peraturno  m i
kroskopijo, ki je  bila visoka moda pred 
nekaj leti, večinom a p reu re ja jo  za izvaja
nje te rm ičnih  analiz. P raksa  je pokazala, 
da so v isoko tem peratu rn i m ikroskopi bolj 
uporabni pri b arvn ih  kovinah kakor pri 
jek lu .

V času posvetovanja je  bila v istih  p ro 
storih  doslej najpopolnejša razstava  vseh 
novih m etalografsk ih  apara tov  priznanih  
evropskih  tv rdk . Z adnji dan  posvetovanja 
so si udeleženci lahko tud i ogledali in šti
tu t visoke šole za m ontanistiko  v Leobnu.

A lenka Rodič, dipl. inž.

MEDNARODNI KONGRES ZA 
PREISKAVO MATERIALA 

V BUDIMPEŠTI

V času od 19. do 24. ok tobra  1970 je  
b il v B udim pešti 5. m ednarodni kongres o 
preiskavi m ateria la , ki sem se ga udeležil 
kot p redstavn ik  naše železarne. Na podlagi 
okvirnega p rogram a srečanja  strok o v n ja
kov s področja preiskave m ateria la  sem se 
odločil za obisk p redavan j v  sekciji »fizi
ka kovin in m etode preizkušanja.«  Sam  
kongres je  bil razdeljen  v tri sekcije, in 
sicer poleg om enjene še na sekciji »preis
kave m ateria la  brez porušitve« in  »spek
tra lno  kem ične analize.« Za vsa p red av a
n ja  je  vsak udeleženec p re je l kom pleten 
ob jav ljen  m ateria l v obliki sk rip t že pred  
začetkom  kongresa ob vplačilu za udelež
bo. K ongresa so se udeležili zastopniki 
podjetij, in štitu tov  in  visokih šol iz 18 d r
žav starega kontinen ta  in celo iz A m erike. 
Od evropskih  držav so m anjkali le F ra n 
cozi in Švedi, k a r je glede na njihov razvoj 
čudno.

S trokovni nivo re fera tov  se je  močno 
razlikoval. Bili so od visoko znanstvenih  
do zelo enostavnih, povsem prak tičn ih . 
U radna diskusija  je  bila plodna le p rv i 
dan  kongresa, v naslednjih  dneh pa je  
povsem  izostala. O posam eznih re fe ra tih  
bi lahko dejal, da so bili podani zelo raz 
lično, z uporabo diapozitivov ali pa z eno
stavnim  risan jem  na tablo, k a r ni najbolj 
privlačilo  udeležencev. Zanim ivo je  bilo, 
da niti eden od referen tov  ni im el b a rv 
nih  diapozitivov, ali pa da so bili celo na
vadni črnobeli tako slabi, da je  bilo m ogo
če iz njih  razb ra ti zelo malo.

O rganizacija kongresa je  bila na dosto j
ni višini. Vsa p red av an ja  so b ila  sim ultano 
p reva jana  v tr i jezike, vendar so bili p re 
vodi jezikovno in  tehnično tako  slabi, da 
včasih ni bilo mogoče razum eti b istva po
dane tem atike. Do takega zak ljučka nisem 
prišel le jaz, in so se z m ano s trin ja li 
tud i drugi tu ji udeležnci, ki pač m adžar
skega jezika niso razum eli.

P ravo  naspro tje  tem u je bila d ruga o rga
nizacija oz. sk rb  za počutje udeležencev. 
Ze p rv i dan  kongresa je bil svečan sp re
jem , v naslednjih  dneh pa m adžarska ve
čerja  s preizkušnjo  vina, m ožnost ogleda

S T R O K O V N A  POSVETOVANJA IN RAZISKAVE
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opern ih  p redstav , enodnevni izlet na zna
m enito koleno Donave z ogledom  izkopanin 
palače k ra lja  M atiusa K orvina (Slovencem 
znan ko t k ra lj M atjaž), s ta re  prestolnice 
A rpadovičev v Estergom u te r  ogledom  
zaselkov S rbov in  D alm atincev, k je r  je 
tud i a rh ite k tu ra  povsem  srbska. O rganiza
to r se je  tako  p o trud il seznaniti udeležence 
kongresa z bogato te r  izredno pestro  in 
burno  zgodovino M adžarske v  sredn jem  
veku, ko je  področje ob D onavi bilo p r i
zorišče vo jn  in  b itk  zarad i različn ih  poli
tičn ih  in teresov.

N a kongresu  sem v re fe ra tih  dobil m no
go k o ristn ih  inform acij o p rob lem atik i m e
hanskega p re izkušan ja  m ateria la  z vzorci 
in  p re izkušan ja  določenih konstrukcijsk ih  
delov, h k ra ti pa tud i p reg led  tren u tn eg a  
stan ja  v raz lag an ju  teo rije  n astanka  u tru -

jenostn ih  lomov. Bolj ko t p red av an ja  so 
b ile pom em bne obrobne diskusije  in  izm e
n jav a  določenih inform acij te r  navezava 
kon tak tov  s strokovn jak i iz d rug ih  držav, 
ki so na področju  p re izkušan ja  daleč p red  
nam i a li pa se ubadajo  s podobnim i teža
vam i, kot so p ri novih m ehanskih  p re iska
vah  v  naši železarni. V sekciji m ehansko 
preizkušanje  m ateria la  je  na kongresu  so
delovala iz Jugoslav ije  le še ing. E xlova iz 
Zavoda za preiskavo m ateria la  v L ju b lja 
ni, k i delu je  na  področju  m ehanskih  preis
kav  že vrsto  let.

N aslednji m ednarodn i kongres bo čez 
tr i  le ta  zopet v B udim pešti in  po trad ic iji 
so o rgan iza to rji m adžarsk i strokovn jak i 
za preiskavo m atefia la , ki uživajo na tem  
področju  velik  ugled v svetu.

V lado S trahovn ik , dipl. inž.

KULTURNA KRONIKA
AKTUALNA VPRAŠANJA  

SLOVENSKE KULTURE

19. novem bra je  m edobčinski svet ZKS 
za K oroško p rired il na R avnah  razgovor o 
ak tu a ln ih  v p rašan jih  slovenske k u ltu re  z 
Ivom  T avčarjem , predsednikom  Zveze 
k u ltu rn o  p rosvetn ih  organizacij S lovenije. 
G lede na to, da so tiste  dni tek le  zadnje  
p rip rav e  za re fe rendum  v občini, udeležba 
n i b ila  posebno številna. To je  bilo škoda, 
saj je  tov. T avčar v sicer nekoliko dolgem, 
zato pa izčrpnem  re fe ra tu  prikazal raz 
položenje v  slovenski k u ltu rn i javnosti 
p red  sprejem om  zakona o k u ltu rn ih  skup
nostih, pojave, ki so to  stan je  povzročili,

te r  približno pot, ki jo  naj bi hodila slo
venska k u ltu ra  v prihodnje.

Ce je  dovoljeno vp le ta ti lastne poglede 
v  povedano, potem  je osnovni problem , 
okrog ka te reg a  se vse v rti, ve lika  svoboda 
m išljen ja , nazorov in  ideologij na Slo
venskem , tako  im enovani ideološki p lu ra 
lizem, ki se po jav lja  celo zno traj ZK. To 
je  p rav , saj svobode brez svobode m išlje
n ja  ni. S laba s tra n  te  svobode pa je, da 
je  zdaj težko doseči enotnost p ri odloča
n ju  o osnovnih sm ereh razvo ja  slovenske 
ku ltu re , saj si vsaka ide jna  s tru ja  p red stav 
lja  ta  razvoj po svoje in  se zanj tud i 
vneto  poteguje.

Je  pa ta  dem okratizacija  povzročila tu -

Črnjakova preša

di m rtv ilo  v kritik i, ki je  im ela vlogo »kva
lite tnega  kontrolorja« , če uporabim o že- 
lezarjem  dom ači izraz. Ce lahko vse u m et
nostne s tru je  obstajajo  d ru g a  ob d rug i in 
je  n a ravnost greh, da bi vsebovala u m et
nost tud i kakršnokoli ideologijo, m ora p riti 
do ideološkega nevtralizm a, nekakšne m i
ro ljubne koeksistence idej, ko im am  jaz 
svoj p rav , sosed pa svojega. Ce pa gle
dava na s tv a ri vsak  po svoje, seveda ne 
m oreva sodelovati v kakšni akciji. Tudi 
k ritik a  se to rej om eju je na znanstveno ana
lizo, ne tvega pa vrednostn ih  opredelitev.

Jasno  je, da bi tra jn o s t takega s tan ja  vo
dila v  m rtvilo , v polom aktivizm a, jasno 
pa je  tudi, da ZK na to ne m ore prista ti. 
Zato se zavzem a za požlah tn jen i ak tiv i
zem, saj človek brez p riznavan ja  nekih  
tra jn ih  v red n o t in  brez zm ožnosti izreka
n ja  sodb ni človek v polnem  pom enu be
sede.

K u ltu rn a  akcija  v okviru  k u ltu rn ih  
skupnosti naj bi im ela nasledn je  glavne 
točke:

— M ed delavci ozirom a ljudm i sploh je 
treb a  p reb u ja ti po trebe po ku ltu ri, k i naj 
postane nu ja , ne snobizem.

—  T reba je p revzem ati odgovornost za 
u stv a ritev  k u ltu rn ih  načrtov  in  k u ltu rn e  
vzgoje. V šolah je  treb a  čim več m ehanič
nega pod a tk arstv a  nadom estiti s k u ltu rn o  
vzgojo.

—  N a področju  k u ltu re  je  treb a  uvesti 
sistem atične znanstvene raziskave,

— V k u ltu rn ih  u stanovah  je  po trebna 
g enera lna  rev izija  p rogram ov in  d ejav 
nosti.

K u ltu ra  naj ne bo sredstvo politike, 
p rav  tako  pa ne sme postati sredstvo v 
ro k ah  kakšne druge — naši sovražne — 
politike. Za u resn ičevanje  ku ltu rn eg a  p ro 
g ram a je  treb a  okrep iti zvezo k u ltu rn ih  
ustanov  z družbo te r  jo postav iti na te 
m elje ekonom ike.

B rez dvom a niso samo duhovite, am pak 
tu d i vse pozornosti v redne besede tistega 
sociologa, ki opozarja, da p ri nas » k u ltu r
no tržišče« ni zadosti raziskano, to rej tud i 
ne urejeno. Brez dvom a je res, da k u ltu ro  
istočasno vrednotim o tržno  in  družbeno. 
Toda vse prem alo  im am o pred  očm i dej
stvo, kam  je že doslej privedlo  siljen je p ro 
izvajalcev in  d is trib u te rjev  k u ltu re  v čisto 
ekonom iko, če poskušam o rezu lta te  m eriti 
z družbenega vidika. Koliko slabih, a ko
m ercialno uspešnih film ov pride na enega 
dobrega, koliko po lkvalite tn ih  kn jig  na 
eno kvalite tno , vem o predobro.

In  če optim istično pričakujem o, da bo 
novi zakon o k u ltu rn ih  skupnostih  prinesel 
tud i precej več finančnih  sredstev , če 
priznavam o, da bodo lahko koristile  
tud i oblikovne sprem em be (bolj množično 
odločanje o ku ltu ri), če naposled p rizna
mo, da p ravzap rav  res le požlah tn jen i ak ti
vizem  lahko p rev e tri precej zatohlo ozrač
je  zadovoljnega p luralizm a, ostane p ra v 
zaprav  le ena šibka točka v  načrtih , n a 
m reč:

k a k š n e  so vrednote, ki jih  bomo 
p rog ram ira li ak tiv istom  naše ku ltu re?  
K akšno orožje bo dano v roke ljudem , ki 
se bodo m orali iz dneva v dan le z močjo 
argum entov  boriti p ro ti včasih nezdravim , 
a silno dobro besedno oboroženim  s tru 
jam ?

Doba preproščine je  (vsaj upam o tako) 
nepovratno  za nam i. P redanost idejam  ZK
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je  prem alo  za uresn ičevanje  kakršnegakoli 
uspešnega p rogram a požlah tn jenega ak ti
vizma. Danes, je  za take v rste  aktivizm a 
po trebna izobrazba, tem eljita  in  m nogo
v rstn a  duhovna prodornost in  p red 
vsem  — lastno ku ltu rn ištvo . In  k er ne 
znanja  ne izobrazbe ni mogoče dobiti v 
h itr ih  tečajih , ne m orem o raču n a ti na 
uspeh verje tno  ne danes in  tud i še ne ju 
tri, am pak v daljšem  obdobju. P rav  tako 
verje tno  ne bo mogoče rav n a ti stihijsko, 
am pak le dobro organizirano. In  tako je 
potem  v  prihodnosti lahko dosežen uspeh.

RAZSTAVA V CRNI

R avenski likovni salon je  dober del 
razstave  slikarske kolonije R avne 70 p re 
nesel v Crno in  p rired il o tvoritev  v  hotelu  
P lan inka  19. novem bra. Obisk ni bil velik, 
v en d ar je bilo iz besed ob o tvoritv i raz
b rati, da im ajo Č rn jan i likovno um etnost 
rad i in  da so tega ravenskega posluha ve
seli. R avenski likovni salon ob ljub lja  le t
no 2 do 3 razstave, črnsko tu ristično  d ru 
štvo in  k ra jev n a  skupnost pa pomoč in 
propagando. Tako se je  m orda mimo za
vesti javnosti zgodil p rem ik  v duhu  no
vega g ledan ja  na ku lturo , da jo je  nam reč 
treb a  čim bolj d ecen tra liz ira ti in  p rib ližati 
ljudem .

Če bodo obljube izpolnjene — in  ni 
p ravega razloga, da ne bi bile —  se bo 
črnska k u ltu rn a  dejavnost obogatila za 
pom em bno panogo. Z u rejeno  in  m oder
nizirano knjižnico (takšna se obeta), pa ne 
bo p ravzap rav  im ela nič m anj kot R avne 
te r  bo od dejavnosti Č rn janov  sam ih od
visno, ali bodo hoteli k rep iti in  širiti ku l
tu ro  v zgornjem  koncu doline. V erje tno  
jo bodo!

n. r.

NOVE KNJIGE V STROKOVNI 
KNJIŽNICI

4907 K ako deluje? 1970.
4908 D ecarburization 1969.
4909 H igh tem p era tu re  P roperties of 

S teels 1967.

4910 D im itrije  Dinič, K olektorske m aši- 
ne I., II., III. 1970.

3587/1965 U vajan je  p rašn a tih  dezoksi- 
dantov III. 1970.

4911 E. K arg, R echenbuch fiir D igital- 
rechner 1970.

4912 B. A. M., Moon, C om puter P ro- 
gram m ing  for Science and  Engi- 
neering  1968.

4913 K. N. Dodd, C om puter P rogram - 
m ing and Languages 1969.

4914 Andrevv D. Booth, N um erical Me- 
thods 1966.

4915 W olfgang R ockstroh, Technologi- 
sche B etriebsp ro jek tierung  1968.

4916 Taschenbuch fiir P lanung, Kon- 
s tru k tio n  und M ontage von Schalt- 
an lagen  1966.

4917 Energie D irektum vvandlung, D irect 
E nergy  C onversion 1967.

4918 ASQ — S tichprobentabellen  zur 
A ttrib u tp ru fu n g  1968.

4920 W. G arstka, Fachzeichnen fiir Elek- 
tr ik e r  1968.

4921 M ath. W. Schulz, E infiih rung  in die 
sta tistische Q ualita tskon tro lle  1966.

4922 H. B urm ester, K. W eber, Zahlen 
und  R egistrieren  1969.

4923 A. Schone, P rozessrechensystem e 
der V erfahrensindustrie  1969.

4924 F rance  Avčin, Č lovek p ro ti narav i 
1969.

4925/3 Milovviz K .,.B erechnung und  Kon- 
stru k tio n  von R adialg leitlagern
1967.

4925/34 H elg A., G rundlagen  zur An- 
w endung von W alzlagern  1960.

4925/40 K appler K., R ich tw erte  fiir die 
K alku la tion  im  M aschinenbau 1968.

4925/44 Pohl A rtu r, K lebverb indungen
1968.

4925/46 L eyer A., Theorie des G leitla- 
gers bei V ollschm ierung 1961.

4925/60 W idm er E., Schleifen und W erk- 
zeugschleifen 1962.

4925/79 W idm er E., D rehen und Ge- 
w indeschneiden 1968.

4926 P rog ram m ierte  E infiih rung  in  die 
PERT — K ostenplanung 1967.

4927 R afin irovanie stali sin tetičeskim i 
šlakam i 1970.

Tihožitje

4928 J. V. Dataš, B. J. M edovar, E lek tro- 
šlakovij perep lav  1970.

4929 M ilorad D. Zakič, O brazovanje u 
SAD, SSSR i Zapadnoj E vropi 1970.

4930 S urina  Tugom ir, Im pulsne po jave i 
sklopovi 1967.

4931 V jekoslav Srb, K abelska tehnika, 
p riručn ik  1970.

4932 V. K ongress fiir M ateria lp riifung  I.,
II., I I I ,  1970.

Z A  D O B R O  V O L J O  

Problem
R aziskovalec A frike je  m ed p red av a

njem  m im ogrede pripom nil:
»Pri tem  črnskem  plem enu nim ajo  žen

ske skoraj nič na sebi.«
»Za božjo voljo,« je  vzkliknila  neka po

slušalka, »o čem pa se potem  pogovarja
jo?«

Skromno
Mož: »Kaj pa si želiš za ro js tn i dan?«
Zena: »Ugani: obesi se okrog ram en, de

la tik tak  in po njih  se da plesati.«
Mož: »Kakšna čudna reč pa je  to?«
Zena: »K rznen plašč, u ra  in g ram ofon

ske plošče.«

Shaw in zvezde
Shaw  je  šel zvečer v nekem  francoskem  

letovišču na sprehod. N enadom a ga je  
ustav il m oški, pokazal na nebo in  vprašal:

—  A li m i lahko poveste, kako se im enu
je  tis ta  zvezda?

— O prostite, je  rekel Shaw , jaz sem v 
tem  k ra ju  tuj.

Odprto okno
— No, ste spali pri odprtem  oknu, kot 

sem  vam  bil predpisal?
— Sem, gospod zdravnik.
— In ste se znebili nahoda?
— Ne, sam o m oje najboljše obleke, zla

te  u re  in denarn ice s sto tisočaki.Soba za študij
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Atletske sezone je konec

boljši B an z Raven, M erkač s P rev a lj in 
K raševec iz Mežice, p ri p ion irkah  pa je 
zm agala M ežnarčeva (Ravne) pred  P e tro v i
čevo (Mežica) in  N ovakovo (Prevalje). Po- 
la jn e rjev a  je  p red  H avnikovo (obe Črna) 
in  K ovačičevo (Ravne) zm agala v teku  na 
400 m, n a jh itre jš i p ionir na isti progi pa 
je  bil L egner (Ravne) p red  Š isernikom  
(Črna) in  Petkom  (Prevalje). P ri m etu  k ro 
gle je  b ila  na jbo ljša  p ion irka iz Č rne 
B urjakova pred  M ežičanko A rlovo in  Ra- 
venčanko Igrčevo, p ri p ion irjih  pa Jag o 
dič iz Mežice p red  R uprehtom  z R aven in  
Skralovnikom  iz Črne. Se rezu lta ti oz. 
u v rstitv e  v štafetnem  teku  4 X 60 m za 
pionirke in  pionirje: SSD M ladost P rev a 
lje, SSD Pion ir Ravne, SSD Č rna je v rs tn i 
red  najboljših  pri p ionirkah, m edtem  ko 
je  p ri p ion irjih  tak : SSD Pion ir Ravne, 
SSD M ladost P revalje , SSD S ta lek ar Me
žica.

Lepa pokala, ki jih  je podarila  železar
na R avne za najboljšo ekipo pionirjev  in 
pionirk, sta  ostala na Ravnah, saj je  bil 
končni v rs tn i red  v ekipnem  delu tak :

Pionirji:
1. SSD P ion ir R avne 82 točk
2. SSD Č rna 71 točk
3. SSD M ladost P rev a lje  59 točk
4. SSD Stalekar Mežica 54 točk
5. Posebna osnova šola R avne 19 točk

Pionirke:
1. SSD P ionir R avne 96 točk
2 .- 3 .  SSD Č rna, SSD M ladost 

P rev a lje  60 točk
4. SSD S ta lek a r Mežica 52 točk
5. Posebna osnovna šola R avne 15 točk

V endar pa m oram o priznati, da a tle tika  
tud i v tis tih  šolah (Črna, Mežica), k je r  ni
m ajo stadiona, n ap redu je  in da je  vodstvo 
K oroškega atle tskega  kluba, ki je  to te 
km ovanje tud i organiziralo , lahko zado
voljno z rezu lta ti vseh im enovanih, p red-

Š P O R T N E  V ESTI
N ajprej m oram o iskreno čestita ti nogo

m etašem  dom ačega F užinarja , ki so s s ta l
no form o v jesenskem  delu tekm ovan ja  v 
conski ligi vse tekm e odigrali res odlično 
in  se pred  zim skim  »spanjem« usid ra li na 
prvo m esto tablice z dvem a točkam a p red 
nosti p red  najresnejšim i zasledovalci.

A li bo N K  F užinar po 25. le tih  ig ran ja  
v  podzvezni in  conski ligi ig ra l končno tu 
di v slovenski ligi, danes še ne m orem o po
vedati, ker je  p red  njim i še spom ladanski 
del tekm ovanja. Čez zimo bo potrebno to 
re j zelo p ridno  delati, saj bo od uspešnega 
s ta rta  spom ladi največ odvisno. K azalo bi, 
da bi čez zimo svoje v rste  u trd ili in  si 
mogoče poiskali še kakšno okrepitev . S 
tem  pa n a jb rž  ne bo nič. Še več. N iti sku
paj — tako  ko t so bili letošnjo jesen — 
ne bodo več. Š tirje  izm ed dobrih  nogom e
tašev  so odšli nam reč za delom  (ali m ogo
če tud i za žogo) v  inozem stvo in  p ri NK 
F u žin arju  že sedaj jad iku jejo . In  to se
veda upravičeno. M arsikaterem u m ladem u 
fan tu , ki jih  je in  jih  še pušča na cedilu, 
so omogočili, da se je  izoblikoval v do
brega  nogom etaša (za naše pojm e seveda), 
bdeli nad  njegovim  znanjem , sprem ljali 
njegove uspehe v šoli, se potem  tru d ili za 
zaposlitev itd. S k ra tk a  poleg finančnih  
sredstev  so vložili še veliko drugega dela, 
ki bi naj bilo sedaj poplačano s p riv rže
nostjo barv i kluba. Pa nič! Ž iv ljen je je  pač 
tako, dobrota je  redko  poplačana. Čudno 
pa se nam  k lju b  tem u  zdi, da so p ri no
gom etnem  klubu  tebi nič — m eni nič ta 
koj dali izpisnice.

K ar ostanim o še pri nogom etu. Ze v 
p re jšn ji številk i našega glasila smo zapisa
li, da se tekm ovan ja  v počastitev 350-let- 
nice fuž inarstva  v naši dolini n adalju je jo  
in  da bom o rezu lta te  pravočasno objavili. 
P rv ič  v naši zgodovini — zam islite si, p r 
vič! — se je  zgodilo, da so se na skupnem  
tu rn ir ju  zbrali vsi nogom etni k lub i v naši 
dolini, ki so s svojim i članskim i ekipam i 
tekm ovali za dva pokala, za prvega, večje
ga, ki je  postal last zm agovalca, in  d ru g e
ga, m anjšega, ki je  bil nam enjen  najbolj

m iroljubni, pošteni, ali kako r mi to tud i 
im enujem o, fa ir  ekipi. O rganizacija te 
km ovanja, ki je  b ila  v rokah  strokovnega 
odbora za nogom et p ri občinski zvezi, je 
bila  odlična, gledali pa smo tud i p rave  p re 
stižne dvoboje m ed našim i nogom etaši na 
starem  in novem  igrišču na R avnah. V p r 
vih  srečan jih  je  NK A kum ulato r iz Meži
ce prem agal NK K oro tan  iz P reva lj, NK 
Peca iz Č rne pa dom ači Fužinar. V tekm i 
za tre tje  m esto je  NK F užinar m inim alno 
porazil nogom etaše s P rev a lj, nogom etaši 
A k um ula to rja  pa so z zelo dobro igro 
prem agali Č rn jane  in  osvojili lep pokal, 
ki ga je  podarila  zm agovalcu železarna 
Ravne, d rugi pokal pa so tud i upravičeno 
dobili nogom etaši NK K oro tana  s P revalj. 
T u rn ir  je  res uspel. Upam o tudi, da je 
zbližal nogom etaše iz naše doline, za bo
doče pa pričakujem o, da bi tako  domače 
tekm ovan je  v nogom etu gledali bolj pogo
sto in  da nam  ne bo treb a  čakati tako dol
go, da bo železarna na R avnah  p roslav lja
la 700-letnico fužinarstva  v M ežiški do
lini!

D rugo tekm ovanje, ki je  bilo zadnje dni 
ok tobra  organizirano v počastitev  350-let- 
nice fužinarstva  v naši dolini, je  bilo eno 
najbo lj m nožičnih tekm ovanj, nam enjeno 
pa je bilo naši šolski m ladini.

Na občinskem  pokalnem  p rven stv u  v 
a tle tik i za osnovne šole na stadionu na 
R avnah  se je  zbralo p rek  150 p ionirjev  in 
p ion irk  iz vseh naših  osnovnih šol in  s 
posebne osnovne šole so bili prvič zraven. 
To pa je vredno  zabeležiti!

V teku  na 60 m p ri p ion irkah  je zm agala 
K opm ajerjeva  s P rev a lj p red  Bračkovo, 
P ionir Ravne, in S tručevo, posebna osnov
na šola Ravne, p ri p ion irjih  pa je  bil na 
isti progi najboljši Pori (Ravne), d rug i je 
b il Berložnik (Prevalje), tre tj i  pa Opreš- 
n ik  (Ravne). V skoku v višino je pri pio
n irk ah  zm agala B reznikova iz Mežice pred  
M linarjevo  z R aven in  Holclovo iz Črne, 
p ri p ion irjih  pa V ušnik p red  K lančnikom  
(oba Ravne) in  P ungartn ikom  (Mežica), 
m edtem  ko so bili v skoku v daljino  naj-

Pa je spet vse živo F o to : J . S a te r
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vsem  tis tih  iz gornjega konca doline, k ar 
pa ga seveda še bolj obvezuje, da pom a
ga tud i tam  u s tv a riti p rave  pogoje za raz
voj in  vadbo a tle tike  te r  da tem  m ladim , 
nadarjen im  pionirjem  in p ionirkam  omo
goči, da čez zimo ne bodo izgubili vseh sti
kov s to športno panogo.

In  še k ra tk a  vest iz nam iznega tenisa. 
Na P rev a ljah  je  bilo v  začetku novem bra 
sindikalno občinsko prvenstvo  v  nam iznem  
tenisu, ki ga je  o rganiziral strokovni odbor 
za rek reacijo  p ri ObZTK, izvedel pa sindi
kaln i odbor TRO P revalje . P ri m oških je 
nastopilo 9 ekip, zm agala pa je  I. ekipa 
železarne R avne, p ri posam eznikih nad  
35 le t je  zm agal Š ater, p r i m lajših  pa  R o
žič, oba železarna R avne. -a te -

VISOKO PRIZNANJE NAŠEMU ŠPORTU

Dne 26. novembra 1970 je bila občinski 
zvezi za telesno kulturo Ravne na Koro
škem kot prvi v  Sloveniji podeljena Bloud
kova plaketa.

Občinski nagradi in državnemu odliko
vanju, ki ju je prejel letos njen predsed
nik tov. Šater, se je pridružilo še republi
ško — več kot zasluženo.

ObZTK naše iskrene čestitke z željo, da 
bi enako uspešno delala še naprej.

Uredništvo

M A R T I N  M L I N A R
Dragi sodelavec Martin!
Spet me je doletelo žalostno poslanstvo, 

naj povem našemu dolgoletnemu sodelav
cu poslednje besede.

Dragi Tini, tako smo te namreč vsi kli
cali, ne morem verjeti, da si se tako na 
hitro ločil od nas za zmeraj. Ravno na dan 
mrtvih si si zaželel, da se pridružiš tistim, 
katerim smo se nemo priklonili v spomin, 
jim prižgali sveče ter okrasili njihove gro
bove s skromnim jesenskim cvetjem.

Pred tremi dnevi smo bili še skupaj na 
šihtu, nobene spremembe nismo opazili na 
tebi. Kot vsak dan, tako si tudi poslednji 
dan delal marljivo, pa tudi ko smo se raz
šli, smo se z besedo »srečno«. A zdaj, ko 
se bomo razšli, se bomo mnogo težje poslo
vili od tebe, ko nam ne boš več odgovoril, 
ampak ti bomo samo mi zaželeli, naj ti 
bo lahka domača zemlja.

Smo že v pozni jeseni. Slana nam je že 
pomorila vse cvetje, bliža se dolga, mrzla 
zima. Vse to vpliva na človeško življenje, 
ustvarja nekak tesnoben občutek, dela 
človeka nervoznega in brezvoljnega. Mo
goče je vse to vplivalo nate, da se nisi 
premagal, da si rajši brez slovesa šel od' 
nas.

Tvoja življenjska pot ni bila lahka. Vi
dim te, ko pripoveduješ, kako si moral, še 
čisto majhen deček, iti služit h kmetom, 
kako si moral letati za živino po tolstovr- 
ških bregih bos po jutranji rosi. Ko si bil 
pa kos plugu in kosi, si garal od zore do 
mraka. V drugi svetovni vojni so te Nemci 
hoteli mobilizirati. Nekaj časa si se skrival 
pred njimi, končno si odšel v partizane. 
To dokazuje, da si bil dober rodoljub in 
da si tudi prispeval svoj delež za osvobodi
tev dežele, zato si bil tudi član ZB.

Po končani vojni si se takoj zaposlil v  
železarni Ravne, kjer si videl lepše življe
nje. Po naravi miren in skromen, si se v 
kolektivu vsakemu priljubil. S svojo prid
nostjo in vestnostjo si tudi druge spodbujal 
k bolj vestnem u delu. Po srcu si bil dober 
prijatelj, vsako malenkost si delil z nami, 
v družbi si bil vedno nasmejan in dobre

volje. Ravno zaradi teh tvojih dobrih 
lastnosti je občutek, da te ni več med na
mi, boleč. Pritoževal se nisi nikoli. Kljub 
temu da nisi bil trdnega zdravja, si pre
magoval vse napore, doma kot družinski 
oče in v železarni kot preddelavec žaril- 
nice.

Na svojem delovnem mestu si bil tako 
prizadeven, da se je šiht zate začel ob
5. uri zjutraj, zato si imel vsak dan 9 ur 
dolg šiht. Toda zaradi svoje skromnosti se 
s tem nisi bahal, pa tudi nič nisi zahteval 
za to. V imenu vseh sodelavcev se ti za
hvaljujem za tvoj trud in prizadevanje, 
ker tudi tvoj delež je vgrajen v našo lepo 
železarno in še lepši kraj. Tudi ti si pri
pomogel, da smo letos lahko lepo obhajali 
350-letnico železarstva v skoraj parku po
dobni železarni. Upamo, da bodo sadove 
tvojega truda uživali tvoji otroci in te ob
držali v lepem spominu.

Naj ti bo lahka domača zemlja, počivaj 
v miru!

Vsi sodelavci pa v imenu sindikata že
lezarne Ravne izrekamo ženi, otrokom in 
sorodnikom naše iskreno sožalje!

Peter Jamer

Crni drevored

OBRATNE NEZGODE 
V NOVEMBRU 1970

Anton Petek, špedicija — p ri n ak lad a
n ju  jek lene litine  s pomočjo elek tričnega 
m ostnega žerjava na kam ion ga je  košara 
stisnila ob stranico kam iona in  m u poško
dovala p rstanec  in  mezinec desne roke.

Dragica Tratnik, liv a rn a  —  pri prehodu 
iz jed ra rn e  v  livarno  je  dobila palec desne 
roke m ed v ra ta .

Stanko Kotnik, topilnica I. — p ri zape
n jan ju  zaboja za prevoz ingotov m u je  žer- 
jav n a  veriga stisn ila sredinec leve roke.

Simon Rogina, topilnica II. — p ri odpe
n jan ju  zaboja na kam ionu je izgubil ra v 
notežje in  padel s kam iona te r  si poškodo
val rebra.

Marjan Gmajner, v a lja rn a  — p ri ad ju - 
s tiran ju  jek len ih  palic se je  na ostrem  ro 
bu palice urezal skozi rokavico v  d lan  leve 
roke.

S
Praznična Barbara
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Med planinskim cvetjem

KV, K oležnik M ilan — NK, M eh Drago — 
SS, S topinšek D anica — NSS, G oličnik 
A nton — PK, Jazbec M ihael — NK, B rez
n ik  A nica — SS, Solar Ivana  — SS, Rus 
F rid e rik  —  SS, V orih M arija  — NS, P u š
n ik  V ladim ir —  PK.

ODŠLI s o  iz  p o d j e t j a

Robnik V iktor — VSS, S uler E rnest — 
PK, G orenšek M aks — KV, D erflinger 
M ilan — NK, S irn ik  Oto — NK, Slem e- 
nik inž. Srečko — VS, Belič P e te r — NK, 
Sveček S tan islav  —  KV, Sovič M irko — 
PK, M linar M artin  — KV, S irn ik  H er
m an — NK, G robelnik  M iroslav — KV, 
O m an M iroslav — SS, Zih A dolf — PK, 
Banko F ranc  — KV, B ricm an Jože — KV, 
P ra p e rtn ik  M irko —  KV, O šlak M iro
slav  —  KV, F inžgar R udolf — NK, Me- 
dvoz Jože — NK, S lapn ik  A lojz — NK, 
K o tar L udvik  — NK, V erdel M irko — 
NK, Rogina P e te r — NK, M latej Sm i
ljan  — NK, K aučič F ranc  — SS.

Bojan Podobnik, m ehanska obdelovalni- 
ca — p ri snem an ju  krožnih  nožev s trn a  
se je  u rezal nad d lanjo  desne roke.

Franjo Vukovič, topilnica II. — pri iz
livu  žlindre m u je padel delček vročega 
jek la  za zaščitne gam aše, p ri čem er je  do
bil opekline po desni nogi.

Radovan Savič, TKR — pri k o n tro lira 
n ju  jek len ih  palic  se m u je  ena skotalila  
s stolice in  m u poškodovala m ezinec desne 
roke.

Jože Žvikart, kovačnica — p ri odlaga
n ju  odkovkov v košaro se je  eden skotalil 
skozi odprtino  in  m u padel na n a r t  desne 
noge.

Ivan Posprnjak, liv a rn a  —  ko je posta
vil u litek  form e z žerjavom  na m estu iz- 
p razn jevan ja , je  odpel jekleno vrv , p ri če
m er m u je  pad la  livna plošča na desno r a 
mo.

Edvard Tomšič, kovačnica —  p ri od la
gan ju  jek lene plošče m u je  stisnilo sred i
nec leve roke.

NOVEMBRA SO NASTOPILI 
DELOVNO RAZMERJE'

Sušeč Jože — PK, Kobovc Jakob  — NK, 
M ezner Iren a  — NSS, H udrap  D anica — 
SS, Z atega M uharem  — PK, L edinek M a
rija  — NK, C ehner M arija  — NK, K oneč- 
nik M ira — NK, V ajs E lizabeta — NK, 
S u ler A lojzija — NK, K am nik M arjana  — 
NK, H udin  E lizabeta — NK, K rpan  M i
roslava — NK, G rm  V alen tin  — NK, Čiv- 
nik A nton — NK, B režnik  M arjan  — NK, 
S ta rc  K are l — NK, B radač Jože — NK, 
Erič B udim ko — NK, Span F ranc —  KV, 
Ju ra č  P e te r  — KV, J e h a r t  Ladislav  — NK, 
K orpič Jože — NK, H odnik R udolf — NK, 
Cuješ R udolf —  NK, P odojsteršek  Jo 
žef — NK, F ilip  H inko — NK, Jam n ik a r 
F ranc  — NK, P ečnik  Srečko — NK, Če- 
ren ak  F ran c  — NK, M ajdič K are l — KV, 
K ričej F ran c  IV. — NK, Zec Zdenko — 
NK, K ac Ivan  — KV, M ajcen M arjan  —

ZA RAZVEDRILO 

Reklama

T o v arn arja  m ila  M orris in  F ra ip o n t sta  
b ila  huda  konkuren ta . N ekega dne je  tv rd 
k a  F ra ip o n t po vsem  New Y orku  nalep ila  
velikanske p lakate :

»K upujte  F ra ipontovo  milo« in  vod ja  re 
k lam nega oddelka si je  zadovoljno m el 
roke.

Naša
upokojenca

Ernest Šuler, roj. 
28. decembra 1916, 
v železarni od 11. 
novembra 1941 da
lje, nazadnje v to
pilnici I. kot zidar 
ponovc. Star. upo
kojen 1. novembra 

1970

Maks Gorenšek, roj. 
21. septembra 1912, 
v železarni od 1. 
oktobra 1945 dalje 
v kovačnici kot de
lovodja lahke ko
vačnice. Inval. upo
kojen 1. novembra 
1970

D rugo ju tro  pa  je  d iv jal, k a jti  čez noč se 
je  pod vsakim  od teh  p laka tov  po jav il m a j
hen  p lakat, na  ka te rem  je pisalo:

»Če je  M orrisovo m ilo slučajno  razp ro 
dano.«

Dolina Tople 
je polna lepot

Foto: R. Vončina


